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                                                                     2. KRONIKA 

   Kronikářem byl za Mgr. Jaroslava Krále, jenž jí vedl v Polance nad Odrou dvacet 

let, jmenován 30. června 2 011 Mgr. František Huml, ročník 1 944. Absolvent Fakulty 

žurnalistiky Univerzity Karlovy v Praze působil po skončení profesionální fotbalové 

kariéry jako novinář v redakci deníku Nová svoboda (nyní Moravskoslezský Deník), 

později v deníku Právo. Dále také v týdeníku Listy Moravskoslezské a internetovém 

portálu I. region. eu. Je stálým spolupracovníkem Práva a přispěvatelem do Polanského 

zpravodaje. V obci žije od roku 1 991. 

   Pohled do historie říká, že kronika Polanky n. O. byla založena 1. 1. 1 925 učitelem 

Antonínem Figalou a je psána ručně. Její jediný originál je uložen v Archivu města 

Ostravy. Až do roku 2 010 byla kronika ve dvou dílech svázaná a k nahlédnutí jak 

v ostravském archivu, tak i na radnici Městského obvodu Polanka n. O. Od té doby je 

možné si ji vyhledat také v internetové podobě. Některé spolky a organizace v naší obci si 

vedou kroniky své, často však s velkými mezerami a s výpovědní hodnotou většinou pouze 

pro účastníky či pamětníky historických událostí. 

 
                                                                    3. POPIS OBVODU 

  Polanka nad Odrou je druhým největším obvodem statutárního města Ostrava, když 

má celkovou rozlohu 17,24 kilometrů čtverečných. Její podstatná část se nachází 

kolem údolí potoka Polančice. Jihovýchodní hranicí protéká řeka Odra, která je součástí 

Národního přírodního parku Polanská niva. Část území je také začleněna do CHKO 

Poodří. Kromě množství rybníků a menších toků jsou zde i vrty na jodobromovou vodu, 

která zásobuje sedm kilometrů vzdálené Lázně Klimkovice 



Z historie připomeňme, že nejstarší zmínka o Polance je v zemských deskách z roku 1 

424. Sídlem panství zakladatele Jana z Kravař a Jičína se stala středověká tvrz, doložená 

v roce 1 586, která byla později nahrazena zámkem, který vlastnil a stále vlastní rod 

Blücherů. Objekt je v současnosti zdevastovaný, jeho využití řadu let brání nevyjasněné 

vztahy dědiců, kterých je několik a všichni žijí mimo území naší republiky. Snahy o 

záchranu zámku narazily na nezájem památkového úřadu. 

Na katastru obce se nachází množství rybníků, menších toků a náhonů, je zde také čerpací 

stanice jodobromových vod, které směřují do lázní Klimkovice-Hýlov, vzdálených sedm 

kilometrů. Dobré dopravní spojení, autobus, vlak, činí Polanku dostupnou v základních 

potřebách, vybudované cyklostezky a turistické chodníky nabízejí klidné trasy vedoucí 

většinou kolem řeky Odry. Dostupnost přiblížila i dálnice D 1 vedoucí z Prahy na 

Bohumín a dál do Polska, přestože sjezd z její trasy Polanku míjí. K Polance patří rovněž 

osady Hraničky, Přemyšov a Janová, kde stále probíhá významná výstavba nových 

rodinných domů a už byl v rozpínajícím se prostředí ustanoven osadní výbor Janová-

Přemyšov, který je velmi aktivní. 

                                                                  4. OBYVATELSTVO 

  Ke dni 1. 1. 2 013 dosáhl počet trvale přihlášených občanů v Polance čísla 

4 909, na konci roku už se blížil hranici pěti tisíc obyvatel. Nárůst je mírný, ale 

stálý. 

  I když naše obec se pomalu rozrůstá, celkový počet obyvatel města Ostravy se již 

několik let snižuje. Je to logické, především mladí lidé těžko shánějí po zrušení hornictví a 

omezení hutní a strojírenské výroby pracovní uplatnění a odcházejí jinam. Nejlidnatějším 

obvodem je Ostrava-Jih, poslední v pomyslném žebříčku je Nová Ves, Polanka je mezi 

třiadvaceti městskými obvody  na osmém místě. 

  V obci se stále udržuje duch sousedských vztahů, migrační a jiné problémy zatím naší 

obec míjejí. 

 

                                       5. POLITICKÝ A VEŘEJNÝ ŽIVOT 

  V obci působí po volbách v roce 2 010 trvale čtyři politické subjekty. Občansko 

demokratická strana (ODS), Česká strana sociálně demokratická (ČSSD), Křesťanská 

demokratická unie – Česká strana lidová  (KDU – ČSL) a Komunistická strana Čech a 

Moravy (KSČM). Tradiční postavení na politickém jevišti však významně narušilo 

Sdružení nezávislých kandidátů, které s velkým náskokem vyhrálo obecní volby. To se 

projevilo i ve složení zastupitelstva, ve kterém má v patnáctičlenném složení v současnosti 

šest členů. Za ODS jsou na radnici čtyři, ČSSD tři, SPO - Zemanovci a KDU - ČSL po 

jednom.  

  Radu městského obvodu Polanka nad Odrou vede a starostou je po v únoru předčasně 

zesnulém Přemyslu Kaspříkovi Pavel Bochnia (SNK), místostarostou Ing. Jiří Malík 

(SNK), radními pak Ing. Jiří Rädisch (SNK), Roman Kortus a Radomír Zacios (oba 

ČSSD). 

  Zastupitelstvo mělo v roce 2 013 toto složení: 

Pavel Bochnia, Ing. Jiří Malík, Ing. Jan Rädisch (všichni SNK Polanka n. O.), Ing. Roman 

Kortus (bez polit. příslušnosti za ČSSD), Radomír Zacios (ČSSD), Jiří Adamec, Mgr. 

Jarmila Stillerová, Jarmila Planková (všichni SNK Polanka n. O.), Daniela Neuwirthová 

(bez polit příslušnosti za ČSSD), Přemysl Kaspřík (ing. Jiří Kysilka), Ing. Jarmila 

Rappersbergerová, Ing. Václav Planka, Ing. Václav Janoušek (všichni ODS), Roman 

Rodovský (SPO - Zemanovci), Anna Horsáková (bez polit. příslušnosti za KDU ČSL).   

 

                                               6. Z ROZHODNUTÍ RADY A ZASTUPITELSTVA                      

 Nejprve smutná informace. PŘEMYSL KASPŘÍK, jenž byl pět volebních období v 

 letech 1 993 – 2 013 starostou, tedy plných dvacet roků, zemřel náhle na srdeční 

selhání v pondělí 18. února 2 013 ve věku 63 let. 



 

  Z jednání Rady a Zastupitelstva ÚMO Polanka n. O. 

  Rada na svém 58 – 61. zasedání v lednu 2 013 mimo jiné rozhodla: 

-   O pravidelném zvyšování nájemného v bytových i nebytových prostorách ve správě 

radnice o roční inflaci a to po dobu platnosti nájemných smluv. 

-   Vzala na vědomí informaci starosty o zániku mandátu zastupitele Přemysla Kaspříka 

a nastoupení do funkce ing. Jiřího Kysilky ke dni 19. 2. 2 013, kterému bylo předáno 

patřičné osvědčení. 

-  Souhlasila s uzavřením smlouvy na výkon technického dozoru při realizaci stavby 

„Zateplení školských budov“ se společností INKOS-Ostrava,s.r.o. 

   Rada na svém 62. – 66. zasedání rozhodla mimo jiné: 

- Vzala na vědomí výpověď z nájmu nebytových prostor v domě č. 545 na ul. 1. 

května společnosti DENTICS DR. BARAN s. r. o. k datu 30. 9. 2 013. 

- Vzala na vědomí zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření SMO, městského 

obvodu Polanky nad Odrou nezávislým auditorem firmou TOP AUDITING s. r. o. 

Bylo bez připomínek.  

- Vzala na vědomí se souhlasným stanoviskem hospodaření Městského obvodu za 

období prvních tří měsíců roku 2 013. 

- Rozhodla o dodavateli stavby „Levostranný chodník na ul. H. Salichové“, kterou se 

stala firma STRABAG za nejvýše přípustnou cenu 3. 558.494,41 Kč vč. DPH. 

Rada na svém 67. - 69. zasedání mimo jiné rozhodla: 

- O poskytnutí finančních příspěvků v různé výši sportovním a společenským 

organizacím 

- Rozhodla o pronájmu nebytových prostor nájemci MUDr. Martě Pískovské  na dobu  

neurčitou s výpovědní lhůtou 3 měsíců. Za účelem provozování ordinace 

praktického lékaře. 

Rada na svém 70. – 79. zasedání rozhodla mimo jiné: 

- Projednala návrh rozpočtu SMO včetně připomínek na výhled let 2 015-2017. 

- Souhlasila s uzavřením smlouvy na výkon technického dozoru při realizací projektu 

„Ozelenění hřbitova“ v částce 35 tis. Kč. 

Rada na 80. zasedání 27. 11. - 82. zasedání 18. 12. 2 013 rozhodla mimo jiné: 

- Vyhlásila veřejnou zakázku na dodavatele „Stavební úpravy šatny“ a hygienického 

zařízení ZŠ H. Salichové. Byla vybrána firma V.D.Stav za cenu zakázky nejvýše 

přípustnou ve výši 704.406 Kč s DPH. 

- Jmenovala na návrh velitele nové členy zásahové jednotky SDH a to L. Antese a J. 

Planku s účinností od 1. 1. 2 014. 

- Rozhodla o pronájmu nebytových prostor ve vlastnictví SMO v celkové výměře 

93,20 m2 na ul. 1.května nájemci MUDr. Kláře Höfferové za účelem provozování 

ordinace praktického lékaře na ul. K Vydralinám 114/5 a to od 1. 4. 2 014. 

  Zastupitelstvo na svém 16. zasedání 4. 9. 2 013 rozhodlo mimo jiné: 
 -  Schválilo zásady pro sestavování rozpočtu na rok 2 014  a výhledu na léta 2015 a 

2 016. 

-  Vzalo na vědomí se souhlasným stanoviskem plnění rozpočtu ÚM0 Polanka n. O. za 

leden až červen 2 013. 

- Vzalo na vědomí informace starosty a místostarosty radnice o probíhajících a 

připravovaných investičních, kulturních a společenských akcích. Připomínky 

z diskuze byly akceptovány. 

Zastupitelstvo na svém 17. zasedání 11. prosince 2 013 rozhodlo mimo jiné: 

- Rozhodlo o poskytnutí dotace z rozpočtu SMO občanskému sdružení Retrostar 

v budově kina ve výši 60 tis. Kč. 

 - Schválilo předložený návrh vyrovnaného rozpočtu SMO na rok 2 014 ve výši       

36 561 tis. Kč a rozpočtový výhled na období 2 015 – 2 017. 

 

ROZPOČET PŘÍJMŮ A VÝDAJŮ NA ROK 2 014 byl schválen jednomyslně 

v Zastupitelstvu SMO Polanka n. O. na prosincovém zasedání. Je vyrovnaný ve 



výši 36 561 000 Kč. a slouží především k  pokrytí částek spojených 

s dokončením investičních akcí a chodem městského obvodu. 

  Základní rozpočet obsahuje několik desítek položek a jeho detailní rozbor včetně 

komentáře je uveden na internetových stránkách Polanky n. O. 

 

 

 

                7. VÝROBNÍ PODNIKY, PODNIKATLÉ A ŽIVNOSTNÍCI    
 Řady podnikatelů a živnostníků byly i v roce 2 013 v podstatě stabilní. Jmenujme ty 

prosperující. V.D.Stav, stavební a zednické práce, BV technika, dovoz a údržba  

zemědělských strojů,  Kamenstav, stavebnictví a kamenictví, svařovací technika Vlček, 

kovošrot firma TSR s.r.o, VITOM, KUMI elektronic, výpočetní technika Danira, 

čalounictví Dostál, krejčovské služby Šebestová, sklenářství Mihálková, šicí stroje 

Lazar, žaluzie Trojek, další žaluzie Rovex, hračky, prodej a velkosklad RAPPA, jenž 

rozšířil nabídku o prodej krmiv pro zvířata a dopravu, práce ve výškách RaS, 

autokarosérie Kliš, stavební práce AMSET group, opravy elektro Kubenka, kominictví 

KORS, lesnické a zahradnické práce Kotala, zahradnictví Abrlová.  
  Dekora parket podlahové studio, zámečnictví, plyn a topení  Planka, krby Kunc, plyn, 

topení, voda Kaštan a Soko. Dále  firma KAŠ stolařství a nábytek, nábytek Mikula, 

Kovotak Theimer,  pila Hanslík. Autodopravci: Nykl, Ulman, Šafer, Kozar, Tichý, 

rozvoz obědů Ševčík. 

Pro ženy: Kosmetika Staňková, kosmetika a masáže Krzystková, nehtová modeláž 

Vlková, kosmetika a solárium Šárka, kosmetika Studio Marilyn, kadeřnictví Hanka, 

vlasové studio NELI, kadeřnictví Tina.  

Své stálé zákazníky mají díky nabídce také prodejna Atlas (květinářství, drogerie na ul. 

1. května), prodej nábytku Holčík (ul. Za humny), Mitex second hand + outlet (oblečení) 

nad sklípkem Tesera vedle kina. Ten však koncem roku uzavřel činnost. Magnólie 

(dárky a dekorace naproti kapličce sv. Vendelína).  

  Poradcem v oboru daní a účetnictví je Ing. Beránková, stavební dozor a  znalectví 

stavebních projektů nabízí Ing. Surý. 

  Servis pro seniory zajišťuje Schafferová, rozvoz obědů Ševčík. Tyto služby podléhají 

v největší míře výkyvům trhu a proto může být během pár týdnů leccos jinak. 

  Dalo by se říci, že žádná větší firma  se na území naší obce neprosadila, ale je 

bohužel  skutečností, že přetrvávají problémy s pozůstatky těžby v bývalé pískovně. 

Firma Pískovna Ostrava si zajistila těžební právo s tím, že po vydobytí určeného prostoru 

provede rekultivaci území. To se nestalo a po jejím zákonitém obvinění z nedodržování 

smluv a daných pravidel s pomocí právníků udržuje haldu suti v polotovaru, který naší 

obec hyzdí. Konečné řešení je v nedohlednu bohužel díky tomu, jak zkorumpovaný je 

náš systém, ve kterém jsou rozhodnutí všech (!) právních subjektů jen cárem papíru.    

                                       

                                                  8. ZEMĚDĚLSTVÍ 

  Zemědělství bylo v Polance dlouho dominantní, ale postupně ztrácelo a ztrácí na 

významu vzhledem k rozpínající se velké Ostravě a změně zemědělské půdy v obytnou. 

Většinu zbývajících  polí obhospodařuje Družstvo vlastníků, které je pokračovatelem 

Jednotného zemědělského družstva, které bylo založeno v roce 1 955. Má okolo dvou 

stovek členů a je řízeno devítičlenným představenstvem, jehož předsedou je Ing. Jan 

Rädisch.  

 

  Několik menších políček a pozemků soukromých vlastníků slouží většinou pouze 

k obživě doma chovajících zvířat a drůbeže, jinak je jejich význam minimální. 

  Z komplexní výroční hodnotící zprávy předsedy Družstva vlastníků Ing. Jan 

Rädische za rok 2 013 vyjímáme: 



  „Rok 2013 nepřinesl žádné změny v řídících orgánech družstva a ani v jeho 

členské základně nenastaly podstatnější pohyby. Stejně tak ustálená bylo i 

spektrum hospodářské činnosti družstva. Jedinou problematickou aktivitu 

představovala kovovýroba, historicky zaměřená především na dodávky zařízení 

pro šachty. Negativní dění v tomto odvětví na Ostravsku se výrazně odrazilo v 

poklesu zakázek a vedení družstva se rozhodlo pro postupné ukončení této 

činnosti.  

Ryze zemědělské výrobě se dařilo. Ceny živočišných i rostlinných komodit 

byly příznivé. Pro ilustraci - 1 litr mléka byl nakupován za 8,43 Kč, 1 kg 

jatečného prasete 34,30 Kč, 1 tuna řepky 11 000 Kč, 1 tuna pšenice 4 500 Kč, 1 

tuna řepy 980 Kč. V těchto cenových relacích se daří vytvářet zisk a 

hospodaření firmy je dobré. V průběhu roku byly vybudovány nové silážní 

jámy pro uskladnění objemných krmiv, byl rekonstruován sklad na obiloviny, 

pořízena nová výkonná mechanizace, atd. Družstvo má necelých 60 

zaměstnanců, dnes tolik důležitá pracovní místa se mimo kovovýrobu daří 

zachovávat.  

Skutečně významnou událostí bylo ukončení pozemkových úprav v katastru 

Polanky nad Odrou, které znamenalo zneplatnění všech nájemních smluv. 

Vzhledem k absolutní závislosti podniku na najatých pozemcích se jednalo o 

podstatný zásah do stability hospodaření družstva. Proto byla obnovení smluv 

přikládána velká důležitost a jeho úspěšné dokončení znamenalo podstatný 

krok k možnosti pokračovat v dalším rozvoji činnosti družstva  

  Družstvo hospodaří na 1 720 ha orné půdy a také na středisku Dolní Lutyně 

(460 ha kukuřice). Prognózy viděly rok 2 012 jako období plné nejistoty a to se 

také projevilo i v roce 2 013. Museli jsme se nejen vypořádat s extrémními 

vlivy počasí, ale také s růstem cen klíčových vstupů jako naftou a sójou. 

Hospodaření ovlivnil i pokles cen našich některých nosných produktů, 

především mléka. Kovovýroba nezadržitelně směřuje do bezvýznamnosti 

přínosu pro Družstvo vlastníků a je zatím tolerována jen z důvodu zachování 

několika pracovních míst.“ 

  Po absolutně ojedinělém průběhu počasí v roce 2 012 jsme v celkovém 

hodnocení dosáhli v roce 2 013 jen na 60% očekávaných výnosů a téměř hlavními 

plodinami se staly kukuřice a cukrovka. Díky mimořádným cenám obilovin se 

nám však podařilo zmenšit ztráty na únosnou mez. 

  V areálu Družstva vlastníků se také nachází sběrný dvůr pro nebezpečné odpady, 

který je otevřen dvakrát týdně.“  
 

                 9. SLUŽBY, OBCHOD, PRODEJNY A RESTAURACE 

 Dá se říci, že síť obchodů a prodejen se v posledních letech ustálila. Hlavním 

centrem nákupů je prodejna Hruška na ul. 1. května. Menší co do velikosti i zájmu 

občanů je obchod na ul. Hraničky. Tradičně vysoké renomé mají pekárna 

Prausková i řeznictví v areálu Družstva vlastníků. Je však třeba připomenout, že 

vzhledem k tomu, že naši občané většinou pracují v Ostravě nebo jejím okolí, 

nakupují především v levnějších obchodních řetězcích,  kterých je na dosah 

opravdu hodně. Jenom v několik kilometrů vzdálené Porubě to jsou TESCO, 

Kaufland, Lidl, Interspar a Globus. Novinářský kiosek s rozšířenou nabídkou 



drobného občerstvení  plní svoji úlohu vzhledem k otevírací době na ul. 1. května 

za Husovým sborem. 

  Své zákazníky mají firmy Atlas (květinářství, drogerie) na ul. 1. května, RAPPA 

(zábavná pyrotechnika, hračky, krmiva pro zvířata) za Zdravotnickým střediskem, 

prodej nábytku Holčík na ul. Za humny, Magnólie (dárky a dekorace) naproti 

kapličce sv. Vendelína, Polavina (textil, obuv, domácí potřeby). 

 V Polance máme dvě vinotéky, které prosperují, neboť příklon ke konzumaci 

 vína je dlouhodobě znatelný. Vinotéka U Francka  manželů Horsákových naproti 

poště rozšířila sortiment jihomoravského moku o pivotéku, kde nabízí piva 

z menších pivovarů z celé ČR buďto v lahvích nebo plechovkách. Vinotéka U 

cihelny Dáši Starečkové sází rovněž na moravská vína, ale kromě venkovního 

posezení začala nabízet také posezení uvnitř vinárny jak pro jednotlivce, tak i 

menší společnost.  

  Z pohostinských služeb stále zůstávají tradiční restaurace posledních let, jen 

jejich nabídka se vzhledem k rostoucímu boji o zákazníky většinou vylepšila, nebo 

také skončila. Hotelem na úrovni byl Penzion BEN (ul. H. Salichové), který však 

byl uzavřen a nabídnut k prodeji. Koncem roku 2 013 byla večer otevřena alespoň 

jeho část s nabídkou pizzy a hamburgerů. V provozu byla do léta otevřená 

restaurace Dělnický dům (Hraničky, rekonstrukce)), U Dluhošů (ul. 1. května), U 

Friedlů (ul. Janovská), Fantazie (ul. Za humny), Hospůdka Na hřišti ( u Nové 

školy), U Machů (Dol. Polanka). Dále Pizzerie Mendi (vedle sport. haly), která 

však během roku změnila majitele, podle ohlasů k lepšímu, sklípek Tesera (vedle 

kina). Menší hospůdky provozují také P. Cibulka (ul. 1. května) a Z. Andla (ul. Do 

polí). Od jara do podzimu je velmi populární pohoštění u dřevěnice Na baště (ul. 

K pile), kolem které vede frekventovaná cyklostezka směrem na Jistebník. 

 

                                                 10. DOPRAVA 

 Spojení s důležitými místy České republiky a především s centrem Ostravy 

zůstalo stejné. V Dolní Polance je zastávka ČD na hlavní trati Bohumín – Praha. 

Rychlíkové spoje zde pochopitelně nestaví, ale spojení osobními vlaky do 

okolních obcí je využíváno hlavně v době odjezdu do zaměstnání a příjezdu z něj. 

Pozitivní pro cestující je zlepšený přístup po nově vybudovaném chodníku, který 

vymezuje ohraničené území jak pro chodce, tak cyklisty. 

 Hlavní dopravní tepnou v Polance zůstává autobusová linka č. 46, která vede 

na Ostravu přes naši obec do Svinova a jednou za hodinu přes Porubu až do 

Krásného Pole. Využívá jí velká většina občanů, pokud nepoužijí vlastní dopravu. 

Vzhledem k jejich připomínkám však byla změněná trasa autobusu č. 46 

vedoucího do Krásného Pole tak, že z Opavské ulice v Porubě spoj odbočuje na 

křižovatce u TESCA doleva a projíždí její větší částí. 0bjíždí tak nákupní řetězce 

TESCO, Lidl, Kaufland a Interspar. Obvyklá doba odjezdů však vzala za své a 

především starší občané byli zpočátku touto změnou zaskočeni. Výhodou je, že se 

k větším nákupům dostanou bez přesedání na jiné spoje. 

  Další linky byly vedením DPO silně zredukovány. Jedná se o spoj č. 59 

vedoucí z Klimkovic přes Polanku a Starou Bělou ještě nedávno do Vítkovic a č. 

76, který sbírá pasažéry z Klimkovic, Polanky a Janové do Svinova. Autobusy 

jezdí hlavně v době zvýšeného pohybu cestujících při migraci do a ze zaměstnání.  

A to pouze několikrát denně. Linka 59 navíc nekončí ve Vítkovicích, ale na 

sídlišti Dubina, ze kterého je nutné pokračovat dalšími spoji. 

 Stále vzrůstá podíl osobní a nákladní dopravy. Vzhledem k tomu, že na 

železniční trati Bohumín – Praha je provoz takřka nepřetržitý, vzrůstají fronty 



před staženými závorami na dolní Polance u přejezdu směrem na Starou Bělou. 

Kolony aut, která si zkracovala cestu na Olomouc byly neúměrně dlouhé a často 

zasahovaly až do křižovatky se Svinovskou ulicí. Vedení radnice podalo stížnost a 

prosadilo zákaz průjezdu nákladních aut a především kamionů. Realita se však 

naplňovala jen zvolna. 

 

                                   11. VÝSTAVBA A ZVELEBENÍ OBCE 

  Novela stavebního zákona vstoupila v platnost 1. ledna 2 013 a zahrnuje řadu 

změn, které se týkají celé řady našich občanů. Její celé znění je k nahlédnutí na 

stavebním úřadu radnice, ale uveďme alespoň některé změny.  

  Stavby, kde není nutno mít povolení: Na skleník do 40 metrů čtverečných 

zastavěné plochy a 5 m výšky s odstupem výstavby do 25 metrů čtverečných 

zastavěné plochy a 5 m výšky s jedním nadzemním podlažím, podsklepená 

nejvýše do hloubky 3 m na pozemku rodinného domu nebo stavba bazénu do 40 

metrů čtverečných zastavěné plochy na pozemku rodinného domu nebo stavby 

pro rodinnou rekreaci umístěný nejméně 2 m od hranic pozemku. Výčet staveb 

zdaleka není kompletní, nezahrnuje například podnikatelské aktivity, proto se 

doporučuje zakreslit umístění staveb, vytvořit jejich fotodokumentaci a zanesení 

k archivaci na stavební úřad. 

  Akce „Plošná kanalizace Polanka“ započala již v roce 2 011. V projektu však 

nebyly řešeny následné opravy komunikací, ale po řadě náročných jednání se 

změny podařilo prosadit včetně ul. Za humny, která prošla komplexní 

rekonstrukcí. Oprava či rekonstrukce se tak týkala ulic B. Němcové, Prostřední, 

Čechovy, Staniční, K vydralinám, H. Salichové.  

  Mimořádným zásahem do obecního života bylo zateplení  školních budov, 

včetně školky mateřské, spojené s jejich částečnou rekontrukcí a barevným 

odlišením. Akce se prováděla během letních prázdnin 2 013 a vyžadovala od 

občanů bydlících v okolí velkou trpělivost.   

  Zároveň se na ul. Heleny Salichové povedlo prosadit v létě 2 013 vybudování 

tolik potřebného chodníku vedoucího ke škole a sportovnímu areálu včetně haly. 

Bezpečnost na této velmi rušné ulici tak zcela jistě vzrostla, také díky třem 

vyvýšeným křižovatkám a změně přednosti v jízdě. Vzhledem k nepřesnostem 

projektů obou akcí byla celková částka o něco vyšší než domluvených 11,5 mil. a 

3,9 mil. korun. 

  Vznikla klidová zóna ohraničená ulicemi Za humny, U Olší, Příměstská, U 

Cihelny, L. Janáčka, Za  Podjezdem, J. Šámala, Staniční a H. Salichové, kde platí 

rychlost pro motorová vozidla 30 km za hodinu a zákaz stání. Ten je ovšem 

v platnosti už dávno, ale vzhledem k omezeným parkovacím místům v obci je 

policií zatím tiše tolerován.  

  Dne 16. září 2 013 byla spolu se zástupci investičního odboru města Ostravy  

předána budova Dělnického domu stavební firmě, aby zahájila její generální 

opravu. Ve výběrovém řízení pořádaném Městem Ostrava získala zakázku firma 

Ostravské stavby, která nabídla nejnižší cenu 21mil. Kč. Veškeré práce by měly 

být podle smlouvy ukončeny v prázdninových měsících roku 2 014. 

 Co předcházelo?  Před pěti lety nabídli představitelé DTJ předat areál 

bezúplatně obci. Budova totiž stárla, její zařízení se už udržovalo 

v provozuschopném stavu jen s obtížemi a navíc se většina sportovní činnosti 

přesunula do sportovní haly. Bylo několik možností k řešení, ale na valné 

hromadě DTJ se rozhodlo, jak je výše uvedeno. 



  Bylo na radnici, jak se k nabídce postaví. Ve hře bylo nemálo finančních 

prostředků a také závazek občanům. Vyhrál však názor, že společenský, sportovní 

a kulturní je pro naši obec větším přínosem, než vynaložené prostředky. 

 Jak to šlo dál? Na budově se provedly základní udržovací práce, dva roky trvala 

projektová příprava a vyřízení potřebných povolení. Podmínkou však nadále 

zůstávalo, že i po čas rekonstrukce se budou moci konat obvyklé kulturní a 

společenské akce, především tradiční plesy. Ty se však musely, bohužel, na konci 

roku 2 013 a v roce 2 014 oželet, neboť firma celý areál od 1. října na několik 

měsíců uzavřela. Byla to velká díra pro rozpočty především sportovních, ale i 

společenských organizací, které počítaly s nemalými příjmy. Některé plesy se 

proto konaly v jiných částech Polanky a okolí, především Svinově a 

Klimkovicích. 

 Až všechno skončí…   Tak brzy to nebude, revitalizovat se mají i venkovní 

prostory, ale můžeme se těšit, že… Bude opravený velký sál a zcela nový malý 

sál. Na místě dnešního malého sálu bude sociální zařízení, šatny, restaurace a před 

ní letní zahrádka, přibudou i místa pro parkování. Ale co hlavní. Ve velkém sále 

bude zmodernizované podium, pod ním vinárna, šatna a již zmíněná nová 

restaurace. 

  Pokračovala výstavba rodinných domů a to nejen ve významných lokalitách 

na Janové a Přemyšově, ale i v hustě zastavěné části obce. Majitelé se stále častěji 

zbavují velkých pozemků a část z jejich plochy nabídnou ke koupi. Mizí travnatá 

prostranství mezi domy, které tak mají k sobě stále blíže. Zájem o výstavbu v naší 

obci nepolevuje. 

  Zimní údržba komunikací 2 013-2 014 pokračovala ve stejném systému jako 

v minulém roce. Ten se osvědčil ve třech úsecích. Horní a Dolní Polanku a,další 

plochy obhospodařují místní firmy Ulman s. r. o. a Spáčil s. r.o. Celková délka 

udržované sítě je 52 km. Zimní údržba chodníků a ostatních veřejných 

prostranství spadá do povinností polanské údržby. 

  Nově byl vybudován chodník na Janové v ulici Osvobození vedoucí 

k autobusové zastávce a restauraci. 

  Nový je rovněž chodník k železniční zastávce na Dolní Polance, který tak 

usnadnil cestu po hlavní ulici po celé délce těm, kdo se rozhodují jít pěšky. 

 

                                                       12. ŠKOLY 

  Základní školu Heleny Salichové vede učitelský sbor v čele s ředitelem RNDr. 

Josefem Teperem. Jeho zástupcem je Mgr. Šárka Sýkorová.  

 Vedoucím učitelem odloučeného pracoviště je Mgr. Markéta Pastrňáková,  

v dalších funkcích v oblasti výchovy a vzdělávání jsou Mgr. Jarmila Stillerová, 

Mgr. Jiří Sikora, Mgr. Olga Macková, Mgr. Petra Staňková, Ing. Pavel Richtar. 

 V ekonomickém úseku pracovali Marie Hurníková, Miluše Vvialová a Jana 

Figalová, vedoucí školní jídelny je Karin Krůlová. 

 V učitelském sboru bylo na prvním stupni deset žen, na druhém stupni bylo 

vyučujících třináct, mezi nimi čtyři muži, tedy celkově dvacet tři. K výčtu 

osobností, které formují naši mladou generaci patří i vychovatelky, jsou tři.  

 Škola nabízí vyžití v deseti (!) zájmových kroužcích, aktivní je také Klub rodičů 

a přátel, jenž je spolupořadatelem některých zajímavých akcí. 

 Provoz obou Základních škol zasáhla citelně nehoda z noci ze 14. na 15. 

února, kdy došlo vzhledem k nedbalosti jednotlivce k zaplavení části „Staré 

školy“ na ul. 1. května vodou. Muselo dojít k sanačním pracím, výuka byla 

přerušena. Operativně byly upraveny učebny v družině „Nové školy“ na ul. H. 



Salichové, takže děti z pěti prvních tříd se mohly přestěhovat na nové místo již 5. 

března. „Zabránili jsme tak horším variantám řešení, kterými by bylo buď 

směnové vyučování nebo dokonce umístění žáků do jiných škol v okolí,“ řekl 

ředitel Základní školy RNDr. Josef Teper a pokračoval. „Pro rodiče jsme 

uspořádali 23. března „Den otevřených dveří“, kdy si mohli prohlédnout upravené 

prostory a navštívit výuku. Akce proběhla bez větších připomínek. Kapacitně 

budova nové školy postačuje k zajištění  v dobře  vybavených učebnách výuku 

všech žáků. Odpadá také přecházení těch nejmenších po vyučování do školní 

jídelny, což nebylo za špatných klimatických podmínek příliš vhodné. Je tu i 

možnost využívání velmi dobrého sportovního zázemí.“  

  Mimořádnou akcí byla radikální změna ve vzhledu a úpravě budov. 
Výměna oken, zateplení a oprava fasády zásadním způsobem omezily náklady na 

topení. „Někdo může namítnout, že zima 2 013-14 byla mimořádně teplá, ale při 

srovnatelných podmínkách se nám náklady na energii snížily až o 37 procent. 

Dalším neocenitelným faktem je, že vybudováním nové komunikace na ul. H. 

Salichové, chodníku, snížení rychlosti a úprava přednosti v jízdě zásadním 

způsobem zvýšili bezpečnost dětí, ale i ostatních chodců,“ připomíná Josef 

Tepper. 

  Projekt „Vítáme vás ve škole“ je celoroční záležitost zaměřená na aktivity 

volného času žáků všech ročníků, kteří spolu se svými učiteli prezentují ukázky 

své práce z výuky a zájmových kroužků. V březnu se uskutečnila Velikonoční 

výstava, červnu Den pro maminku a 4. prosince také Vánoční dílny. 

 Klub rodičů a přátel při ZŠ H. Salichové opět pokračoval ve své významné 

aktivitě. Vyjímáme alespoň některé. 

  - Osmého listopadu se uskutečnilo „Polanské světélkování“, mezi dětmi oblíbený 

lampiónový průvod, jenž vedl od prodejny Atlas  k Základní škole H. Salichové. 

 - Mikulášskou nadílku pro děti organizoval Klub rodičů a přátel 8. prosince ve 

spolupráci s radnicí a házenkářským klubem v areálu Dělnického domu. 

  Listopad a prosinec 2 013 byly bohaté na zajímavé aktivity. Před ZŠ byl 

vztyčen téměř sedmimetrový vánoční strom, uskutečnily se předvánoční dílny a 

mikulášská nadílka. Škola byla zapojena rovněž do akce Ostrava fandí florbalu, 

proběhly také dva turnaje v šachu. 

  Společně se ZŠ ve Svinově se uskutečnil zájezd do Vídně, tradiční bylo posezení 

s bývalými zaměstnanci. 

  Velkou pozornost poutalo zahájení rekonstrukce sociálních zařízení u školní 

tělocvičny i celková úprava okolí. 

 Základní umělecká škola 

  Musela se vypořádat s havarijní situací, která nastala ve školní budově, ale 

protože jí vyhrazená polovina nebyla téměř postižena, výuka mohla dále probíhat. 

Jediným minus bylo, že se žáci i učitelé museli vyrovnat se stavebním ruchem, 

který v zasažené části školy probíhal. 

 Významným mezníkem v životě ZUŠ se stala výměna ředitelů školy. Po dvaceti 

letech ukončila činnost dosavadní ředitelka Jitka Malíková a nahradil ji Mgr.art. 

Petr Kotek. Stalo se koncem června na závěr školního roku. 

  „V čele Základní umělecké školy v Polance jsem byla přesně dvacet let,“ 

bilancuje odstupující ředitelka Jitka Malíková. „Učila jsem se v nové funkci za 

pochodu, ale nelituji. Naše škola se v nelehké konkurenci neztratila, ale naopak 

rozrostla. Spolu s obětavým a především fundovaným kolektivem jsme 

navazovali na skvělou tradici a pro žáky i veřejnost vymýšlely další novinky, 

které obohatily náš hudební život. Za ty dvě desítky let to byly stovky koncertů, 



výstav a vystoupení. Nejvíc mne těší, že naši bývalí absolventi se k nám vracejí, 

aby k nám dali „do učení“ své ratolesti. Se školou se neloučím, budu se dál 

věnovat dětem jako učitelka hudby a těšit se z jejich pokroků.“ 

 V ZUŠ byly přemístěny učebny Hudební nauky a  Výtvarného oboru, také 

ředitelství ZUŠ dostalo místo v obnovené místnosti bývalé tělocvičny v prvním 

patře. Současně byl zrekonstruován koncertní sál a drobné úpravy proběhly také 

v dalších třídách. „Úpravy měly za cíl zkrášlit prostředí, ve kterém výuka probíhá 

a díky nim se znovu přiblížila k názvu umělecká.“  To jsou slova nového ředitele 

Základní umělecké školy v Polance Mgr.art. Petra Kotka. 

  Ve škole se učí hudební a výtvarný obor a navštěvují ji děti od pěti let až po 

maturitní rok. V Polance to je kolem 190 žáků, z toho 160 se věnuje hudbě a 30 

výtvarné činnosti. Ve škole vyučuje třináct pedagogů v šestnácti oborech, které se 

každoročně mění vzhledem k počtu zájemců.  Umělecká škola je součástí většího 

komplexu na území Ostravy. Výtvarný obor se vyučuje kromě Polanky také 

v Třebovicích a Kyjovicích. Hudební obor má svoji působnost nejen v Polance, 

ale rovněž v Krásném Poli, Třebovicích a Porubě. 

Na soutěžích Základních uměleckých škol se studenti umísťují pravidelně na 

nejvyšších místech, což svědčí jak o skvělém uměleckém zázemí, tak o prestiži, 

jakou škola má. Zvláštní kapitolou je aktivita učitelů ZUŠ. Pořádají se Vánoční 

mše v Husově sboru, jarní koncerty a další vystoupení podle přání místních 

organizací. 

 Vylepšená mateřinka  

 Mateřská škola znovu zkrásněla. O prázdninách se pracovalo kolem mateřské 

školy na zateplení a úpravě venkovních prostor. Kromě jiného byla vybudovaná 

nová příjezdová komunikace do areálu pro zásobování a k novým parkovacím 

plochám pro zaměstnance a návštěvníky (celkem 14) od ul. Malostranské.  

 „O prázdninách minulého roku se nám podařilo rekonstrukcí zvýšit počet tříd, 

takže bylo přijato 40 dětí, přesto jsme jich museli 20 odmítnout. Jedním z důvodů 

je, že rodiče oddalují nástup dětí do prvních tříd a v našich silách není na tento 

trend reagovat,“ řekla ředitelka MŠ v Polance n. O. Pavla Nevímová. 

  Nový školní rok mateřinky začal 3. září 2 013 a malé ratolesti spolu s rodiči 

čekalo několik příjemných překvapení. „Vyrostly u nás nové hrací prvky, jako 

pirátská loď a věž s tunelem, což bylo velkou měrou i zásluhou sponzorských 

darů rodičů,“ říká ředitelka mateřské školy Pavla Nevímová a dodává. „Především 

však potěšilo zateplení celého objektu a jeho vyzdobení příjemnými barvami. 

Školu navštěvuje 150 dětí rozdělených do osmi tříd podle věku. Stará se o ně 14 

pedagogických a 8 správních zaměstnanců.  

 Čertovské dovádění v jesličkách bavilo naše nejmenší 5. prosince. „Příjemné 

bylo rovněž předvánoční posezení s rodiči u stromečku, zpívaly se i koledy u 

klavíru a dětem rozdávaly dárky. Každou středu máme v jesličkách opět výtvarné 

dílničky pro děti a jejich maminky. Společně vyrobíme spoustu krásných věcí, 

přijďte se nejen podívat, ale především zapojit,“ zvala P. Nevímová 

 

                                 13. KULTURA, ZÁBAVA  A VOLNÝ ČAS 

 Knihovna v Polance se stala místem setkávání dětí i dospělých, ale také  

platformou poučení a zábavy a patří mezi zařízení Města Ostravy spolu se 

Svinovem a Klimkovicemi. V Polance je půjčovní doba knih v pondělí od 13 do 

18 hodin, v úterý 8 – 12 a 13 – 18 hod. Letos už podruhé také přes letní 

prázdniny, vedoucí naší pobočky je Karla Zábojová. 



Zájem mezi občany o služby a nabídky knihovny je velký. Drobná divadelní 

představení, výstavy, vernisáže, jsou samozřejmou součástí knihovnického roku. 

  V roce 2 013 byl hlavní záměr zaměřen na celoroční projekt s názvem „S 

knihovnou Českou republikou.“ O co šlo? Přidejme postupně realizované akce 

projektu. 

Procházka jarní přírodou (15 účastníků), soutěž Den Země (50), soutěž Cestou 

necestou po ČR (44), soutěž Ámos by se divil (18), dílna Škola začíná (13), 

dvoukolová soutěž Bingo (201!), dílna Strašidelný podzim (18), soutěž Advent 

našich babiček (26), dílna Těšíme se na Ježíška (12). „Kromě uvedených a 

vydařených akcí se u nás uskutečnila například beseda o slonech, „říká Karla 

Zábojová a pokračuje. „Každý měsíc byla připravená soutěž, populární byla ta pro 

maminky s dětmi Malí šikulové. Probíhala výstava obrázků dětí, výstava 

fotografií Zápisky z cest, na kterou přišlo téměř čtyřicet zájemců, takže se do naší 

malé knihovny skoro nevešli. Uspořádali jsme také besedu s velkým ohlasem 

„Pes, výcvik a sport“, po celý rok pak probíhaly výtvarné dílny. Myslím si, že to 

byl úspěšný rok, ve kterém jsme měli dětem a rodičům co nabídnout. Podle 

vedené statistiky bylo v knihovně v roce 2 013 registrováno 689 čtenářů, z toho 

268 dětí,“ zakončila vedoucí knihovny Karla Zábojová. 

  Kino  je od svého zprovoznění v roce 1 929 stále ve stejné budově, v areálu 

restaurace U Friedlů. V roce 1 972 bylo přestavěno na širokoúhlé, ale po 

privatizaci mu hrozil zánik, neboť k lukrativnímu zisku bylo daleko. Naštěstí se 

tak nestalo. V únoru roku 2 012 změnilo svůj název na Retrostar a to především 

kvůli tomu, že jako jedno z prvních menších kin na Ostravsku přešlo na digitální 

vysílání. O provoz se stále starají Jiří Adamec a Zdeněk Vavroš. Nabídka se 

rozšířila kromě pravidelných úterních projekcí také o čtvrteční promítání pro 

seniory a především občasné nedělní večerníčkovské pohádky pro nejmenší, které 

se setkaly s velkou odezvou.  

  V kině se odehrálo v roce 2 013 celkem 68 představení s návštěvností 2 795 

diváků 

 Kinosál však slouží i k jiným účelům. Volby, zasedání zastupitelstva obce, různé 

akce pro občany, koncerty hudebních a divadelních skupin i vystoupení dětí ze 

škol nejen ze ZŠ Polanka, ale i Stará Ves, Poruba, Svinov a MŠ Polanka, Poruba 

a Svinov. 

  Mimořádnou akcí bylo vystoupení herců pražského divadla Kalich Jany 

Paulové a Pavla Zedníčka, které se uskutečnilo ve středu 23. října 2 013. Zájem o 

vstupenky byl obrovský, ohlas mimořádný a herci si vysloužili několikaminutové 

ovace vstoje. 

  Dechová hudba z Polanky je nejstarším kulturním souborem v obci, který byl 

založený v roce 1 919!  Hudbu vede jako šéf Jiří Adamec, uměleckým vedoucím 

a dirigentem je Jaroslav Král, dalším dirigentem pak J. Adamec. Těleso má 25 

stálých členů a kromě koncertů a vystoupení s Polanskými písničkáři 

spolupracuje dechovka kvůli hraní na pohřbech s Firmou Charitas v Nové Bělé a 

centrem Svaté Kláry, rovněž s rehabilitačním ústavem v Hrabyni.  

 Konkrétně bylo za rok 2 013 odehráno pět koncertů, z toho tři v sále kina, 

tradiční byla i účast na akci v Chovatelském areálu v Polance při krmáši. Občas 

vystupuje i malá dechovka a to podle zájmu, většinou na mimořádných akcích.  

Očekávanými nabídkami pro naše občany bylo listopadové podzimní a vánoční 

vytrubování 5. 10. a 14. 12. 

  Polanští písničkáři vystupují momentálně jako soubor třinácti hudebníků, 

zpěváků a zpěvaček.  Záběr písničkářů je široký jak v repertoáru, tak rozsahu 



působení. Ten je podle zájmu orientován především na akce při oslavách a 

různých výročí, především škol a seniorů. 

 A jak hodnotí rok 2 013 kronikářka Písničkářů Pavla Slívová? „Ranou pro nás 

byla smrt stálého člena Přemysla Kaspříka v únoru 2 013. Novým členem se stal 

baskytarista Josef Morek. Za uvedený rok jsme měli celkem šestnáct vystoupení. 

  Zkoušíme pravidelně jednou týdně a pro každý rok nacvičujeme nový program, 

najdeme si čas i na společnou zábavu. Uměleckou vedoucí je stále Božena 

Turoňová.“ 

   Český zahrádkářský svaz vzhledem k vývoji ve společnosti poněkud ztrácí na 

síle. Celoroční nabídka obchodních řetězců zmrazila zájem o pěstování jak vlastní 

zeleniny, tak chování domácího zvířectva. I tak se polanecká základní skupina 

drží a jsou v ní především ženy. Předsedkyní ZO ČZS, které v současnosti má 

téměř sedmdesát členů, je Šárka Struhalová, jednatelkou Alena Hurníková a 

hospodářkou Jana Lokajová.  

Český červený kříž má v naší obci nezastupitelnou roli. Sdružuje téměř 

stodvacítku členů a zaměřuje se především na pomoc pro starší občany. 

Předsedou je Miroslav Berger, jednatelkou Marie Bergerová. 

Český rybářský svaz má v Polance členskou základnu čítající téměř čtyři stovky 

zájemců. Nejsou jen z Polanky, ale také z okolních obcí Klimkovic, Jistebníku, 

Staré Vsi n. O., Proskovic či Staré Bělé. Jejich hlavním lovištěm je řeka Odra, ale 

z ní ryby téměř zmizely, svoje kouzlo ztrácí i napájecí strouha Mlýnka. Místní 

rybáři se proto pomalu stěhují na jiné lokality, kde mají šanci něco chytit a 

především se pobavit. Předsedou místní organizace ČRS byl Karel Kolder, jenž 

počátkem roku 2 013 nečekaně zemřel, jednatelem Jaromír Turoň a hospodářem 

Jaroslav Vavroš. 

  Kynologický kroužek má své cvičiště na louce u potůčku protékajícím 

podjezdem bývalé tramvajové dráhy. Vedoucím a cvičitelem je Miroslav Kotásek. 

Členové kroužku, jejichž počet se mění, se scházejí pravidelně v neděli dopoledne 

kromě zimních měsíců. 

  Letecko-modelářský klub se scházívá o víkendech na klubovém letišti na 

Fialové louce, která je asi 1 km od posledního polanského stavení směrem na 

Jistebník a bylo slavnostně otevřeno v červnu 2 005. Předsedou je Radim Barč 

z Ostravy, místopředsedy jsou František Odehnal, Tomáš Kanclíř a Libor 

Kristián. 

  Taneční skupiny. Swingový orchestr Jindřicha Czerného při ZUŠ vystoupil na 

Festivalu ostravských ZUŠ, ale jinak se omezil jen na akce v rámci školy. 

Kapela Beatless, kterou vedou otec a syn Vyležíkovi a která  kopíruje repertoár 

anglické skupiny Beatles, vystupovala jen sporadicky. 

Hudební skupina Paradox je populární především proto, že hraje písničky známé 

z minulých let a nejčastěji vystupuje v Polance a blízkém okolí. Kapelníkem je 

Jiří Kubica, skupina hraje na plesech a různých zábavách. O zájemce nouzi nemá. 

  Sbor dobrovolných hasičů má stabilní členskou základnu, jejíž počet se blíží 

stovce. Starostou SDH je Milan Cindler, velitelem Milan Neděla. Sbor 

dobrovolných hasičů je nejstarším dosud činným spolkem v Polance, vždyť vznikl 

už v roce 1 893! Jeho původní zbrojnice stála u Sokolské louky, ta nynější z roku 

1 926 stojí jako výrazná budova při ulici 1. května. 

Sbor měl v roce 2 013  dvaaosmdesát členů, zásahová jednotka pak 15 členů a za 

rok měla jedenáct výjezdů. Nejvýznamnějším byl ten do Klimkovic k požáru 

obilního pole. Jinak to byly zásahy drobné typu, jako požáru trávy, sazí v komíně, 



brzdového obložení autobusu, čerpání vody ze sklepa či odstranění stromů 

spadlých přes cestu. 

 „SDH zajišťoval v průběhu roku řadu dalších akcí. Dozor nad tradičním 

Hasičským plesem, stejně tak asistoval u dalších aktivit v plesové sezóně, při 

Pálení čarodějnic nebo Polanském světélkování v lampiónovém průvodu. 

Menších zásahů bylo daleko víc, například jsme na žádost občanů provedli 

protlaky zanesených kanalizací. Důležité také je, že se staráme o výchovu našich 

následovníků,“ řekl předseda Milan Cindler. 

Velkou oslavou SDH bylo připomenutí 120. výročí založení sboru. V areálu 

Dělnického domu se slavilo po tři dny od 16. do 18. srpna, přijeli i hasiči 

z družebních měst Zliechova, Polánky u Malešova a Polánky u Moravského 

Krumlova. Pro členy, nečleny, ale zejména rodiče s dětmi byl připraven bohatý 

program, kterému tentokrát přálo i počasí. 

  Český svaz chovatelů využívá svého areálu naproti restauraci U Dluhošů 

k pořádání tradičních výstav svých svěřenců. Akce jsou mezi občany populární, 

ale špičkou je chovatelský ples. Předsedou třiadvacetičlenného spolku je Jaroslav 

Fukala, jeho zástupcem pak Miloš Sýkora. 

 

                                       14. TĚLOVÝCHOVA A SPORT 

 Dělnická tělocvičná jednota (DTJ) má svůj hlavní sportovní areál  u 

Dělnického domu. Z původně bohaté skupiny sdružujících se klubů zůstaly jen 

dva a to tradiční, házená a volejbal.  

Házená: 

  Hodnocení házenkářského roku nelze začít jinak, než senzačním postupem  

starších dorostenců do nejvyšší soutěže ve své kategorii v ČR! Poprvé 

v historii se podařilo postoupit mezi dorosteneckou elitu a povedlo se to 

v bouřlivé atmosféře v posledním střetnutí kvalifikace, ve kterém Polanka 

porazila Hranice 20:19! Dík za to celému družstvu i trenérům Dorotíkovi, 

Korčákovi a Děckému. 

  Muži skončili v minulé sezóně na 9. místě ve druhé lize a do nové šlo mužstvo  

s cílem skončit mezi nejlepší trojicí. 

  Starší žáci obsadili v Severomoravské lize poslední příčku, na spodních místech 

tabulky skončili také mladší žáci. Minitým získával zkušenosti a jeho výsledky se 

zápas od zápasu lepšily. 

  Koncem roku 2 013 bylo postavení házenkářských týmů takové: 

  Muži, 2. liga: Pod novým koučem Tomášem Horáčkem se tým po několika 

porážkách se silnějšími soupeři pohyboval kolem středu tabulky. Druhá liga 

staršího dorostu: Těží hlavně z domácího prostředí, aktuální bylo osmé místo.     

Druhá liga mladšího dorostu: Zlatý střed tabulky a spoléhání na domácí halu. 

Starší žáci-městská soutěž 1. třídy: Polanka patří spolu s Karvinou, Frýdkem-

Místkem, či Kopřivnici stále mezi nejlepší v našem kraji. Mladší žáci-městská 

soutěž 1. třídy: Navázat na mistry 2 000 se nedaří, ale stále se obměňuje mladá 

generace s možností, že se tak brzy stane. Jediná výhra je zatím málo. Minižáci: 

Hrají pouze formou domluvených utkání a jen potvrzují zájem o házenou v naší 

obci. 

  Osmnáctý ročník turnaje Polanka Cup se uskutečnil  v termínu 8.-10. června 

2 013 a  sjelo se k nám čtyřicet mládežnických týmů z České a Slovenské 

republiky. Počet účastníků dosáhl čísla 450, bylo odehráno 146 utkání. 

Organizačně náročná akce proběhla bez problémů, za což je nutné poděkovat více 

než padesátce organizátorů z našeho oddílu házené. Nejúspěšnějším klubem byl 



KH Ivančice, jenž si ze čtyř kategorií odvezl tři zlaté a jednu bronzovou medaili. 

Polanské celky na stupně vítězů nedosáhly. 

  Týmy házenkářů opanovaly mezi 11. a 19. srpnem areál rekreačního střediska 

Hadinka v Klokočově, kde sbíraly síly na novou sezónu 

 Velmi vytížený areál u Dělnického domu využívají házenkáři jako 

spolupořadatelé také jiných než sportovních akcí, všechny celky ale využívají ke 

své činnosti většinou prostor sportovní haly a v letním čase i asfaltového hřiště 

v areálu. 

Volejbal: 

  Oddíl volejbalu oslavil padesátiny a je druhým nejsilnějším v rámci DTJ, když 

nabízí sportovní vyžití pro šest družstev. 

První tým mužů a žen hraje krajský přebor I. třídy, městský přebor muži B. 

V soutěžích dále jsou  mladší a starší žačky spolu s juniorkami. 

Stranou nejsou ani společenské aktivity. Klub pořádá tradiční  Ples sportovců, 

různou zábavnou šou, ale především Turnaj generací a Rodinný turnaj, které 

patřím k nejpopulárnějším akcím  roku.  

  Tělocvičná jednota Sokol. 

  Provozuje svoji činnost na Sokolské louce v areálu u Polančice a má téměř dvě 

stovky členů. Starostou je Zdeněk Bílý, místostarostou Luděk Dluhoš, 

hospodářkou Dana Skybová, náčelnicí Miroslava Tomášková a jednatelkou Silvie 

Vilišová. 

 Prostor v sokolovně se využívá na zdravotní cvičení, kalanetiku, aerobik, dance, 

step, body form, florbal, sport pro všechny a stolní tenis v různých věkových 

kategoriích. Kromě pravidelných cvičení pořádá Sokol tradičně i Putování krajem 

sněženek a Pálení čarodějnic, kterého se pravidelně zúčastňuje několik desítek 

dětí a dospělých. Dalšími populárními akcemi jsou smažení vaječiny na Sokolské 

louce, florbalový turnaj Polanecká hůl. Tradičním vrcholem byl jubilejní 10. 

ročník turnaje ve stolním tenise „O starostovu pálku“, který se uskutečnil v areálu 

našeho Sokola. Začátkem prosince se sjelo do herny pětadvacet hráčů z Nové 

Bělé, Zábřehu, Proskovic, Vřesiny a Kopřivnice, samozřejmě nechyběli ani mladí 

stolní tenisté z Polanky. V kategorii mladších žáků získala prvenství naše Zuzana 

Sekerová, Jindřich Šlachta obsadil třetí místo. Mezi staršími žáky byl domácí Petr 

Adamec třetí. 

 Junák – Svaz skautů a skautek ČR, 16. středisko Polanka je aktivní po celý 

rok. Skauti přežili úbytek členské základny a jejich řady se posilují. Cílem hnutí je 

rozvíjet v dětech a mládeži od 7 do 15 let kladný vztah k přírodě, vést je k úctě 

k lidem, pracovitosti, slušnosti a schopnosti rozvíjet sebe sama. Každý týden se 

konají schůzky, na kterých se většinou plánují jedno i vícedenní akce a výpravy. 

Připomeňme si některé z nich, které se uskutečnily v letošním roce. 

 V březnu výprava na hrad Starý Jičín, dubnu pouť do Beskyd na Ivančenu a 

Závod světlušek a vlčat.  Po prázdninách se skauti vydali do České Kanady 

v Jižních Čechách bojovat s „bandity“ a 5. září se konala „Akce v pralese“ u 

Dělnického domu spojená s náborem nových členů do skautských řad. Kluků i 

holek přišlo více než šedesát a mnozí z nich se v nové partě zapsali natrvalo. 

V září byla rovněž dvoudenní cyklovýprava na Hukvaldy a taktéž dvoudenní 

říjnový pobyt na chatě Pavučinka. 

  Orel – Jednota Polanka 

Byl založen v roce 1923 a o pět let později otevřel budovu Orlovnu, která byla 

první ve Slezsku. V roce 1 974 byla údajně kvůli statice zbourána a na jejím místě 



vyrostly tenisové kurty. Po zrušení tramvajového spojení Svinova s Klimkovicemi 

byla na křížení ulic 1. Máje a Hraničky vybudována autobusová točna. 

Orel má téměř čtyřicet členů a je bez vlastního zázemí. Náplní jeho činnosti jsou 

turistické vycházky  po okolí, smažení vaječiny a zájezdy do zajímavých míst naší 

republiky. Vrcholem bývá Lidový ples pořádaný společně s místní organizací 

KDU-ČSL. 

Fotbalový klub SK Polanka 

Byl založen v roce 1 932 a po několika změnách získal zázemí vedle školy H. 

Salichové a to od roku 1 982. Od té doby je fotbalový areál stále vylepšován. 

K travnatému hřišti přibylo tréninkové škvárové, na jaře 2 012 také koberec 

s umělým trávníkem. Ten už je využíván jen na asfaltové ploše, kde je pro 

všechny zájemce, nejen z řad členů fotbalového klubu, připravena plocha 40 x 20 

m s házenkářskými brankami a mantinely. Předsedou klubu je Jiří Němec, 

místopředsedy jsou Roman Šolc a Radovan Řehulka, tajemníkem Lumír Prauzek. 

Hodnocení soutěží:  

Muži FKSK Polanka byli mezi pěticí celků, kteří po vyrovnaném podzimu 

v krajském přeboru usilovali o postup do divize. Byl by třetí v řadě za sebou, ale 

ukázalo se, že mužstvo má také svoje hranice. Muži skončili v sezóně 2 011-2 012 

na šestém místě, když postupujícím týmem se po vyrovnaném souboji do 

posledního kola stala Karviná „B“. Po závěrečném domácím střetnutí 

s Petřkovicemi se vedení klubu rozloučilo s trenérem Lubomírem Adlerem, 

novým koučem fotbalistů Polanky se stal Miroslav Salač.   

 Polovina nového ročníku byla jako na houpačce. Nadějný úvod, špatná střední 

část. Po třetí porážce za sebou v 10. kole ve  Slavkově byl Miroslav Salač odvolán 

a hrajícím trenérem se stal kapitán týmu David Valenčin. Mužstvo od té doby 

v závěrečných pěti střetnutích nepoznalo porážku a skončilo celkově na šestém 

místě. 

  Horší to bylo v podzimní části ročníku 2 013-2 014, ve které skončila Polanka 

12. se  ziskem 17 bodů, první skončily Vítkovice s 35 body. 

  Dorostenci v krajské soutěži sk. A obsadili sedmou příčku a několik z nich jich 

už na konci jarní části soutěže dostávalo šanci nastoupit i v týmu mužů. Na 

prvním místě tabulky skončila Olympia Bruntál. 

 Podzimní část nového ročníku zahájili dorostenci tragicky. V prvních čtyřech 

střetnutích nezískali ani bod se skóre 2:23! Přišlo částečné zlepšení, ale závěr byl 

opět špatný. V základním kádru chybělo několik zraněných hráčů, další bez udání 

důvodů přestali na tréninky chodit. Není se proto čemu divit, když v posledním 

mistrovském střetnutí na domácí půdě s Fulnekem prohrála Polanka 2:8. 

 Ani podzim 2 013 nebyl lepší. Tým se potýkal s úzkým kádrem a po rozdílných 

výsledcích obsadil 9. místo s 18 b. První Rýmařov jich měl 28. 

 V městské soutěži žáků skončily naše naděje v minulém ročníku třetí, když 

prvenství získal suverénní Pustkovec. Na podzim z toho bylo 5. místo (21 b.), 

suverénní byl opět Pustkovec (30 b.). 

 Také v podzimní části byly naše nejmenší naděje ve špičce. Soutěž skončily na 

druhém místě (27 b.), když tentokrát vládla tabulce Velká Polom (33). 

 V minifotbale sk. B jsme v nevyrovnaném počtu utkání skončili v minulé sezóně 

z devíti družstev na páté příčce, vyhrála Stará Bělá. Na podzim sehrála přípravka 

osm zápasů, z toho jich polovinu vyhrála a v neúplné tabulce se pohybuje kolem 

středu. 

 Aktuality: 



  Třetí ročník fotbalového soustředění mladých fotbalistů se uskutečnil v srpnu 

tradičně ve Zlatých Horách. Pod vedením trenérů Pavla Němce a Radka Vidličky 

se pobytu zúčastnila poprvé i děvčata včetně dětí předškolního věku. Příjemný 

týden skončil příjezdem rodičů a posezením u táboráku s nezbytným opékáním 

buřtů. 

 První z velkých turnajů pod střechou se uskutečnil  v sobotu 3. listopadu 

v naší sportovní hale. Síly změřily nejmladší naděje pěti celků, na které naši 

prckové nestačili. Prvenství si odnesli hoši z Valašského Meziříčí.  

  V pátek 7. prosince ukončila přípravka parádní sezónu posledním tréninkem a 

poté posezením s rodiči a trenéry. Pochopitelně přišel i Mikuláš s patřičným 

doprovodem, ale čertů se naši zbojníci nebáli. 

  V sobotu 14. 12. proběhl ve sportovní hale celodenní turnaj mužů Charitas 

Cup pořádaný FK SK Polanka. Ten nahradil po několika letech Bonver Cup a 

zúčastnilo se ho celkem čtrnáct mužstev. Vítězem se stal tým FKSK Uličníci, 

který udolala Hospodu na hřišti 3:2. Boj o 3. místo: The Rebels Juniors-Mendi 

3:2. 

Sportovní hala 

 Před šesti lety se stala jednou z dominant Polanky, která překonává díky svým 

parametrům rámec součásti Základní školy H. Salichové a získala si v Ostravě 

zasloužené renomé. Školám jsou v hale rezervovány hodiny hlavně dopoledne v 

rámci tělovýchovné výuky, ale odpoledne a především večery jsou  vyhrazeny pro 

činnost místních sportovních organizací, které využívají i možnosti hrát v ní svá 

mistrovská či jiná střetnutí. Jedná se především o házenou, volejbal, sálový fotbal, 

florbal a jiné aktivity. Možnost využít prostor haly mají pochopitelně také jiní 

zájemci. Hodinová sazba za pronájem je pro polanské sportovní organizace 350 

Kč, pro ostatní 600 Kč. 

Svoje mistrovské zápasy v mezinárodní házenkářské Interlize hrály v naší hale i 

ženy Sokola Poruba. Hala byla na jejich utkání vždy plná s odpovídající kulisou. 

Škoda, že v létě 2 012spolupráce skončila, neboť požadavky Poruby k většímu 

počtu tréninkových hodin se v nabitém kalendáři nemohly uspokojit. 

I tak není víkendu, aby sportovní hala zůstala prázdná. Především sportovní 

fanoušci obohatí objekt a jeho okolí o hodně decibelů.   

 
                                            15. ZDRAVOTNICTVÍ 
 Zdravotnická péče je v Polance soustředěná do dvou středisek a to na ul. 1. 

května a v objektu Družstva vlastníků na Osadě míru. Na obou místech se 

ordinuje zubní a praktické lékařství. 

 V prvním případě je v budově bývalých učitelských bytů ordinace praktického 

lékaře MUDr. Zdeňka Strakoše, dětské lékařky MUDr. Sylvy Klegové a zubní 

oddělení DENTICS DR. BARAN. Zubní laboratoř vede Bohuslava Pospěchová.  

 Na Osadě míru ordinují praktičtí lékaři MUDr. Klára Höferová, zubní lékařka 

MUDr. Eva Pröschlová. Zubní laboratoř vede Marcela Pyšová. 

 K velké změně došlo v průběhu roku 2 013, když 25. března náhle zemřel ve 

věku 70 let dlouholetý polanský lékař MUDr. Zdeněk Strakoš. Péči o jeho 

pacienty dočasně převzala MUDr. Radmila Fábriková z Ostravy-Svinova 

vzhledem k tomu, že další ordinace v naší obci už zájemce odmítala. 

 Od 2. září byl zahájen provoz ordinace praktického lékaře pro dospělé pacienty 

na staré adrese ul. 1. května 545.  Službu praktického lékaře zajišťuje za 

zesnulého MUDr. Zdeňka Strakoše MUDr. Marta Pískovská. 



  Ordinační hodiny: Pondělí: 7 – 12, Úterý: 12 –18,  Středa: 7 – 11, 11 – 13 

(návštěvní služba), Čtvrtek: 7 – 12 a 13 – 15, Pátek: 7 – 11. 

  Zvláštní kapitolou je v tichosti již několik let působící léčba ženské neplodnosti 

a dalších gynekologických potíží, která se provádí v budově bývalé školy vedle 

prodejny Atlas. V přízemí budovy je v provozu lékárna, přestože s poněkud 

omezeným provozem i sortimentem. Na některé léky si pacienti musejí počkat. 

  Zubní ordinace DENTICS DR. BARAN změnila koncem roku 2 013 adresu a 

přestěhovala se do Pustkovce, kam musejí smluvní pacienti dojíždět. Vyklizené 

prostory nebyly do začátku roku 2 014 obsazeny. 

                                         

 

                                              16. SOCIÁLNÍ PÉČE 

  O tuto oblast se na sociálním oddělení městského úřadu starají dvě 

pracovnice. 

 Hana Šimůnková má na starosti dávky v hmotné nouzi, péči o nesvéprávné 

občany, péči o staré a zdravotně postižené občany a Dům pokojného stáří u 

bývalé cihelny. 

DiS Martina Soláková  vyřizuje sociálně právní ochranu dětí, kriminalitu 

mládeže a dávky v hmotné nouzi – rodiny s dětmi. 

 K tradičním akcím radnice patří vítání nových občánků a setkání 

s jubilanty. Poslední dvě vítání občánků proběhla 8. prosince za účasti devíti 

maminek se svými ratolestmi a za hojné podpory rodinných příslušníků. 

 Připomeňme si také některá významná data a výročí, které naše radnice sleduje a 

oceňuje. 

 - Padesát let společného života oslavili na radnici manželé Vlasta a Jan Míšovi 

z Polanky. 

 - V říjnu nás navždy opustil ve věku 98 let nejstarší občan Polanky pan Josef 

Berger. Z dostupných matričních záznamů a vzpomínek pamětníků se dosud 

nikdo v obci nedožil stovky.  

 

                                                              17. NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT 

  Římskokatolická farnost nabízí jednu z církví, které v Polance působí.  Jádrem 

je kostel Sv. Anny, který byl vysvěcen v roce 1 900, pod ním v svahu je  fara ještě 

o dva roky starší.  V roce 1 998 byl kostel vyhlášen kulturní památkou. Správcem 

farnosti je od roku 2 000 Zdeněk Pluhař. 

Bohoslužby jsou konány pravidelně každou neděli v 9.10 v kostele, ve všedních 

dnech v 17.45. V zimě jsou obřady ve všední dny na faře. 

 Farnost spolu s kostelním sborem a jeho hosty, pozvala občany na Vánoční 

koncert, který se v kostele Sv. Anny v Polance n. O. uskutečnil za mimořádného 

zájmu občanů v sobotu 29. prosince. 

 Jinak byla během roku opravena střecha kostela, která dostala nový povrch a 

probíhá průběžně, mědí byly ošetřeny střešní věžičky. 

  Zájem o bohoslužby i církevní svatby se proti minulému roku v podstatě 

nezměnil. 

 Farnost církve Československé husitské má stabilní okruh příznivců. 

Bohoslužby se konají každou neděli od 8. 30 hod. za účasti přibližně dvaceti 

věřících. Mezi její mimořádné akce patří:  

 V pátek 1. června nabídla církev Československá husitská ve svých prostorách 

v budově Husova sboru v rámci „Noci kostelů“ vystoupení havířského 



klarinetového tria, vyprávění o Izraeli a záznam vystoupení adventistického 

kazatele Milana Moskaly o misii v Bangladéši.  

 „Jedním z nejvzdělanějších osobností našich dějin byl kněz, biskup a učitel Jan 

Amos Komenský. Učenec světového významu,“ řekl Tomáš Chytil, farář Církve 

československé husitské.  

 Spolu s občanským sdružením Diakonie Broumov  zorganizovala farnost sbírku 

šatstva a jiných potřebných věcí pro charitativní účely. Uskutečnila se v budově 

Husova sboru v neděli 23. 9. a v pondělí 24. 9. Jako každý rok měla mimořádný 

ohlas. 

 Husův sbor měl tradiční vrchol činnosti v adventním období. To začalo první 

prosincovou nedělí a skončilo čtvrtou a poslední 23. 12. Další bohoslužby byly: 

 Štědrovečerní bohoslužba (24. 12., 20. 15), Boží hod vánoční (25. 12., 8.30.),  

Svatý Štěpán (26. 12., 8. 30), Díkůvzdání za Boží ochranu a vedení (30. 12. 

8.30).  

                                18.  POLICIE A VEŘEJNÝ POŘÁDEK 

  Městská policie Ostrava zřídila v naší obci institut strážníka-okrskáře. Čili 

strážníka dohlížejícího na veřejný pořádek ve svěřené lokalitě. V naší obci 

v současnosti působí pět strážníků-okrskářů. Jsou to: Vladimír Sýkora, Bedřich 

Holaň, Tomáš Wolf, Jiří Peterek a Petr Blasch. Každý z nich má přidělený svůj 

rajon a vzhledem k dalším kontaktům dokáže řešit případné problémy. Cílem 

městských strážníků však je větší spolupráce s občany a získání jejich důvěry. 

Velké kriminální problémy se nám naštěstí vyhýbají, proto se tradičně statistika 

přečinů zužuje na  případy zdánlivě banální, ale není to tak úplně pravda.  

Vandalismus, pálení rostlinného a jiného odpadu, neoprávněné parkování 

automobilů bránících vozidlům zimní údržby.  

  V roce 2 013 byl také nutný mimořádný dohled  nad dokončováním centrální 

kanalizace kolem ul. H. Salichové, zejména před zahájením a po skončení výluky. 

Zvýšený dozor byl i při týdnech věnovaných zateplení školních budov. Strážníci 

museli řadu neukázněných automobilistů kličkujících mezi výkopy a 

nerespektujících dopravní značení důrazně napomenout. 

  V posledních týdnech roku 2 013 jsme pak zaznamenali několik krádeží lehce 

prodejných komodit jako jsou kola, zemědělská technika, ale i přívodní kabely 

z barevných kovů. Nahrává tomu jak odloučenost Polanky, některých staveb, ale 

rovněž veřejných budov a sportovních zařízení. 

  Také nárůst pohybu cyklistů kolem mostu přes Odru vede k tomu, že si někteří 

jezdí kudy chtějí a nerespektují cyklostezku, což v CHKO Poodří  samozřejmě 

není možné. Agendu přestupků v obci vede Eva Pospěchová.  

 

                                          19. ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

 Naše obec je vnímána vzhledem ke svému umístění na dotek CHKO i 

vzhledu jako rekreační místo velké Ostravy. Inverzní počasí, které často zahalí 

celé Ostravsko, však zasahuje i k nám a občas se opravdu dýchá špatně. Proti 

tomu se dá dělat těžko něco mimořádného, na to jsou orgány s vyšší pravomocí 

než naše radnice. Stále se však v obci objevují jedinci, kteří porušují městské 

nařízení a ve svých kotlech spalují odpad, který do pece nepatří.  

 Opravdu hrozivá je skládka inertního odpadu v pískovně, kde byl před lety 

obnoven provoz. O jejím dopadu píšeme na jiném místě, ale je jisté, že narušení 

vodních pramenů a roznášení agresivního písku po okolí zásadně poškozuje 

životní prostředí i ruší celkový vzhled na Polanku jako příjemnou a klidnou obec. 

Nehledě  na zhoršené podmínky, jaké nyní mají obyvatelé v okolí této lokality. 



 

                                                   20. POČASÍ 

 Počátek roku 2 013 vyšel meteorologům přesně, když kopíroval dny 

nejteplejšího prosince v historii měření, ale lyžaři a zahrádkáři z toho velkou 

radost neměli. V noci teploty kolem nuly, přes den nad ní. Na jih se dokonce 

nechtělo ani pravidelně migrujícím ptákům, které lákaly nezamrzlé rybníky 

v Poodří. Beskydy měly nejméně sněhu ze všech našich hor, na níže položených 

svazích se zelenala tráva a provozovatelé lyžařských vleků měli bezesné noci. 

 Zima opravdu přišla v půlce ledna a s ní i vysoká sněhová nadílka. Za 

několik dní bylo přes metr sněhu na všech českých horách, jen Beskydy stále 

doháněly manko. V níže položených místech však nebylo po sněhové nadílce ani 

památky. V naší obci jsme museli čelit pouze sněhu s deštěm a velkému větru. 

 Problémy nastaly po sněžení především při cestách do zaměstnání. Sněžení 

nebylo vydatné, ale stálé a Polančané museli neustále odklízet sníh od svých 

domovů. Ve středu 18. ledna ho už bylo kolem dvaceti centimetrů a z každého 

kopečku zněl smích dětí, které konečně mohly vytáhnout sáňky a boby. To však 

nebylo nic ve srovnání s bílou nadílkou na horách.  

  Přišla však tradiční obleva a vytrvalý déšť rozpustil v pondělí 23. 1. v naší obci 

i poslední zbytky sněhu. A na opět zelených loukách se objevily nové krtince… 

 Koncem ledna přišla vlna mrazů. Kromě jižní Evropy zasáhly celý starý 

kontinent arktické teplotní laviny  z  Ruska, dlouhodobý vpád dostal dokonce 

název Mráz Cooper. Na osadě Jizerka bylo 28. 1. naměřeno minus 29,4 stupňů, 

automatický měřič teploty na stěně firmy KUMI elektronic v Polance ukazoval 

minus 11, prvního února pak –17 stupňů. Mráz z východu však pokračoval a na 

Šumavské Kvildě bylo v pátek 3. února -38,6 a  teplotní rekordy padly na 105 

měřících meteorologických stanicích v ČR. V Polance pak bylo -19, ale ještě 

nebylo pokoušení hranice únosnosti teploměrů konec.  

  Nejmrazivější noc předpověděli meteorologové ze soboty 11. na neděli 12. 

února. Měly padnout absolutní rekordy, ale zůstalo jen na denních maximech, ty 

byly naměřeny na pětasedmdesáti stanicích v ČR. V Polance bylo -18 stupňů, i 

když kolem koryta Odry o čtyři víc. To byl poslední zimní hrozivý šleh, potom už 

šla teplota pomalu nahoru.  

 Další zvrat však přišel ve dnech 15.-17. 2., ve kterých na celém území České 

republiky nepřetržitě sněžilo. Napadlo často více než půl metru sněhu a doprava 

v ČR na mnoha místech zkolabovala. Největší problémy dělaly tradičně kamiony. 

Byly uzavřeny některé hraniční přechody do Polska a na Slovensko, řada 

komunikací především nižších tříd i desítky železničních tratí. Praděd hlásil 285 

cm sněhu, ale kolem dvou metrů bylo i v Krkonoších a Jizerských horách. 

V Polance přibylo pětadvacet cm sněhu, jenž však v dalších dnech díky oteplení 

rychle ubýval. 

 Velké oteplení přineslo obavy ze zvednutí hladin řek, neboť na horách stále 

zůstávala mohutná, až dvoumetrová sněhová pokrývka. To se také stalo, ale  vyšší 

stupně pohotovosti byly hlášeny většinou jen ze severu a západu Čech. Problémy 

pak dělaly hlavně ledové kry, silné někde až půl metru, které ucpávaly koryta řek. 

Polanka a okolí byly už dlouho bez sněhu, proto se Polančice zvedla jen do 

úrovně břehů. Zvýšený stav vody byl na Odře, ale bezproblémový. 

 V noci pod nulou, ale březnové slunce už probudilo jarní přírodu. Bílé hlavičky 

sněženek se na jižních svazích draly k životu, stejně jako jívy, čili kočičky. Šlo to 

zatím pomalu, vždyť v bezmračné noci 8. března bylo v Polance naměřeno minus 



deset stupňů!  V půlce měsíce však už bylo stupňů patnáct nad, ale noční mrazíky 

stále zlobily. 

 Další teplotní rekordy pro den 16. března byly naměřeny společně ve 14 hodin 

na 44 meteorologických stanicích, většinou na jihu Čech. Nejvyšší teplota byla 

v Českém Krumlově a to 22,1 stupně, což překonalo třicetileté měření o pět 

stupňů. Východ republiky byl chladnější, v Polance bylo ve stejný čas plus 

dvanáct. 

 O den později 17. 3. se opravovaly rekordy už na 136 stanicích. Nejvíce  bylo 

naměřeno v Dobřichovicích a to 24, 2 stupně, zápis se opravoval dokonce i 

v pražském Klementinu, kde bylo 20, 3 stupně, čímž padl údaj 18, 5 z roku 1 791! 

Čtyřicet let platný rekord padl i v Beskydech na Lysé hoře, kde meteorologové 

naměřili 11, 4 stupně. Polanka se koupala v bezvětrném letním dni s teplotou 

devatenáct stupňů a cyklostezky kolem Odry zažily první jarní nával. 

 Až do konce března panovalo téměř letní počasí na celém území České 

republiky s občasnými nočními teplotami pod nulou, především na horách. 

Nedostatek srážek v nižších polohách se projevil na tom, že zemědělci zaorávali 

pomrzlé ozimy. V naší obci to bylo podobné, jaro přicházelo jen pomalu. V lesích 

kolem Odry však bylo bíle díky koberci sněženek, na jižních svazích vykoukly 

také první sasanky a petrklíče. 

 Podle měření v pražském Klementinu byl březen celkově druhým nejteplejším 

měsícem v historii, tedy za období 238 let. Velikonoce 8. a 9. dubna byly naopak 

nejstudenější za posledních padesát let. Na mnoha místech v republice klesly 

noční teploty až k minus deseti stupňům, na Jizerce v severních Čechách bylo 

dokonce minus 22! V Krkonoších napadlo kolem deseti centimetrů sněhu. 

V Polance bylo ráno na Velikonoční pondělí pět stupňů pod nulou, kaluže byly 

zamrzlé a na střechách domů i loukách svítila jinovatka. Ostré jarní slunce však 

rychle vše napravilo. 

 Duben  byl tradičně aprílový, ve druhé polovině srážkově a teplotně 

podprůměrný. Jeho konec však opět provětral letité rekordy. Obrovský skok 

z mrazivého pošmourna na léto se udál ze čtvrtka 26. na pátek 27. dubna, kdy 

teplota vyskočila na mnoha místech až k letním sedmadvaceti stupňům. Ještě 

vyšší hodnoty byly naměřeny v nadcházejícím víkendu. V pražském Klementinu 

se měnil 212 let starý údaj, ten nynější má 29, 4 stupně. Ještě tepleji bylo v Plzni-

Bolevci a to 31,8! Teplotní rekordy se upravovaly na devadesáti procentech 

meteorologických stanic v ČR! Horká vlna zasáhla celou střední Evropu, u nás 

v Polance oscilovala rtuť kolem devětadvacítky. 

 První blesky s bouřkou v letošním roce se kolem Polanky přehnaly přes údolí 

Odry v úterý 1. května a směřovaly na Beskydy. Naší obec déšť zasáhl jen 

okrajově. 

 Začátkem května vysoké teploty rychle odeznívaly a dostaly se zpět 

k normálu. Najednou bylo sotva plus dvanáct a o víkendu 5. a 6. 5. s malými 

přestávkami pršelo. To si po dlouhém období sucha pochvalovali především 

zahrádkáři. 

 Stačilo několik dní a znovu bylo všechno jinak. Od 10. května stoupaly teploty 

rychle až za letní pětadvacítku a na mnoha místech v ČR se lámaly rekordy pro 

daný den.  

 Přišli však tři ledoví muži a už na Pankráce v sobotu 12. 5. spadla rtuť 

teploměru o patnáct čárek. Z osmadvaceti den předtím bylo v Polance rázem 

pouhých třináct stupňů. V Plzni-Bolevci byl v noci dokonce mráz minus pět 

stupňů pod nulou. 



 Opět skok a v závěru května jsme si užili několika letních dnů s teplotami nad 

pětadvacet stupňů. Už dlouho však téměř nepršelo a bylo to znát na poklesu 

hladiny jak Polančice, tak i Odry. Smutnili především zahrádkáři. 

 Vynahrazeno to dostali  v prvních červnových dnech, kdy se výrazně 

ochladilo a jedna studená fronta stíhala druhou. Samozřejmě s vydatnými 

přeháňkami a bouřkami. Vyprahlá půda ale všechno vstřebala bez větších 

problémů. 

 Týden v polovině června téměř soustavně pršelo a teploty nevystoupily nad 

patnáct stupňů. Půda stále vodu přijímala, ale menší toky se držely v březích jen o 

centimetry. O víkendu 16. a 17. 6. však znovu přišlo léto s teplotami kolem třiceti 

stupňů a občasnými odpoledními bouřkami. Stejné to bylo i v prvních dnech 

následujícího týdne. 

 Příroda přichystala na začátek prázdnin to nejlepší uvítání pro děti i jejich 

rodiče před cestou na dovolenou. Několik dní panovaly letní třicítky, na většině 

měřících stanicích v ČR padaly rekordy pro daný den. Vrchol byl v pátek 29. 6., 

kdy bylo v Polance naměřeno dvaatřicet stupňů a v sobotu o den později ještě o 

stupeň víc. Zahrádkáři se už ptali, kdy přijde spásný déšť a dočkali se, ten s letní 

bouřkou svlažil všechny v neděli. Tropické počasí však pokračovalo celý první 

červencový týden. 

 Výkyvy v teplotách pokračovaly až do konce července, ale jako dominantní se 

ukazoval dlouhodobý deficit srážek. Kdo si u domu udržoval “wimbledonský“ 

pažit, díval se na hnědý trávník, zahrádkáři nestačili své zelené miláčky zalévat. 

Odra opět na několika místech odhalila dlouho potopené dno a v Polančici se jen 

líně převalovala kalná voda. 

 První dekáda srpna byla teplotně nadprůměrná, rtuť teploměru se pohybovala 

kolem tropických třicítek, bohužel narůstal i srážkový deficit. Bouřky s blesky a 

deštěm se kolem naší obce proháněly téměř denně, ale Polanku pokropily 

většinou jen několika kapkami. 

 Mezi 18. a 25. 8. léto vrcholilo. Nejteplejším dnem roku bylo pondělí 20. srpna, 

kdy  se na celém území ČR pohybovaly teploty kolem 35 stupňů. Meteorologové 

spolu s lékaři varovali před zdravotními problémy. 

 Koncem srpna se počasí ustálilo a počátkem září nastalo pravé babí léto 

s teplotami kolem 23 stupňů. Stále však málo pršelo. V Polance předčasně padalo 

ovoce ze stromů a na jihu Moravy se hovořilo o nejhorší úrodě obilovin, zeleniny 

a ovoce za posledních dvacet let. To vše se s vládou nesmyslně zvyšující daně se 

promítlo velice rychle do cen potravin.  

 Vrcholem babího léta bylo úterý 10. září, kdy na desítkách meteorologických 

stanic v ČR padaly teplotní rekordy, většinou to bylo nad tropických třicet stupňů. 

Nejvíce pak ve Strážnici, kde bylo 31,6, v Polance se teplota třicítce přiblížila. 

 Hned za dva dny 12. 9. však rtuť na teploměru sletěla na celém území České 

republiky o patnáct i dvacet stupňů! Více než čtyřiadvacet hodin pršelo až lilo, to 

vše doprovázel studený vítr. V Jeseníkách na Pradědu napadl první sníh, 

v Polance teploměr sotva přelezl desítku. 

 Posledním teplým dnem s hodnotou kolem pětadvaceti stupňů bylo pondělí 

17. září. Následující mohutná studená vlna dala na krátký rukáv zapomenout a 

teploty s malými výkyvy už zřetelně spěly k podzimu. 

 Babí léto skončilo v sobotu 6. října, kdy se teploty vyhouply až nad dvacítku a 

slunce využívali dokonce i plavci kolem rybníků a řek. Nad dvacet stupňů bylo i 

v Polance, ale hned následující den přišel obrovský zlom, na našem území i o 



patnáct stupňů směrem dolů a obvyklá podzimní směsice plískanic začala mít 

v dalším období navrch. 

 Ve čtvrtek 18. října přiletěla ze severu Evropy do Polanky první vlna 

havranů.  Následovaly další, takže za několik dní znělo jejich krákorání celou 

obcí. Trochu dříve než obvykle. Že by předvěst tuhé zimy? 

 V sobotu 27. října se nečekaně přihnala zima. Severní české hory, především 

Krkonoše a Jizerky pokryl sníh i v nižších polohách. Na Moravě bylo na chvíli 

bílo pouze na Pradědu a Lysé hoře. Vše se změnilo v noci na 28. 10., kdy sníh 

zasáhl celou republiku. V Polance napadlo několik centimetrů bílé nadílky, která 

však vydržela jen do odpoledne. Mráz však opouštěl předčasnou vládu pomalu, 

v noci bylo stále pod nulou. Zejména řidiči a silničáři se nenudili. 

 Příroda nás postrašila trochu brzy a vzala rychle zpátečku. V začátku listopadu 

už zůstal sníh jen na horách a teploty šly znovu nahoru. 

 Svatý Martin nepřijel v neděli 11. listopadu na bílém koni, ale přivál teplou 

vlnu od jihu. Především na Moravě padaly rekordy se znaménkem plus. Kolem 

Frýdku-Místku bylo víc než osmnáct stupňů, zatímco na západě Čech v okolí 

Plzně o deset méně. V Polance ukazoval Kubínův teploměřič na zdi kina 14 

stupňů nad. Celý víkend byl krásný, pochvalovali si především fotbalisté, kterým 

většinou končily podzimní mistrovské soutěže. 

 Od půlky listopadu začalo trápit především Moravu a Slezsko inverzní počasí, 

kdy v nížinách byla většinou mlha a na hřebenech hor jasno. K tomu se tradičně 

přidala smogová situace, která postihla zejména občany Ostravska, Karvinska a 

Frýdku-Místku. Povolené limity prachových částic byly mnohonásobně 

překročeny, pro některé velké podniky bylo dokonce nařízeno omezení výroby. 

 Ve středu 28. listopadu opět padaly rekordy pro tento den na celé Moravě a 

ve Slezsku.  Na většině měřících stanic bylo více než 14 stupňů nad nulou, 

zatímco západ a sever ČR už pomalu pokrýval sníh studené fronty. V Polance 

jsme měli osm stupňů, bylo však jasné, že to byl poslední vlídný podzimní den, 

neboť teplota postupně klesala. Zima klepala na dveře. 

 Další sněžení zasáhlo naší republiku v úterý 4. prosince. Pár centimetrů však 

nepřimělo ani provozovatele vleků v Krkonoších a Jeseníkách, aby pustily vleky. 

Stálé teploty pod nulou však nahrávaly technice a sněžná děla jela naplno. U nás 

v Polance jsme zaznamenali pouze bílý poprašek, který alespoň předznamenal 

iluzi bílých vánoc. 

  V dalších prosincových dnech převládalo počasí takřka podzimní. V noci 

kolem nuly, přes den nad ní, čeho však bylo dost byla teplotní inverze, která 

sužovala především Ústecký a Moravskoslezský kraj. Údolím Odry, tedy 

Moravskou branou, navíc foukal ve dnech kolem poloviny měsíce silný a ledový 

vítr. 

  Přelom roku byl teplotně šokující, plus sedm přece není na dané datum 31. 12.  

normální. Silvestrovské oslavy však byly zřetelně skromnější nejen kvůli 

teploměru, ale především vyvětraným peněženkám. Ohňostrojů bylo podstatně 

méně a to i mimo naší obec. 

 

             21. CHRONOLOGIE NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH UDÁLOSTÍ ROKU 

LEDEN 

 Tříkrálová sbírka proběhla v Polance 7. a 8. ledna. Koledníci procházeli naší 

obcí ve dvou skupinkách za zpěvu koled, zvuku kytar a píšťaly se zapečetěnou 

kasičkou. Její náplň z dobrovolných příspěvků posloužila na sociální potřeby 

Charity Ostrava. Kasička byla vystavená ve Vinotéce U Francka až do 14. ledna, 



V Polance bylo vybráno 24 480 Kč, na Ostravsku 1 306 343 Kč, celkově pak 72 

mil. 870 tis. Kč. 

Toulky přírodou, výstavu fotografií Antonína a Tomáše Bosákových, otevřela 

10. ledna polanská knihovna. Výstavu mohli zájemci vidět až do posledního dne  

května. 

 Novou plesovou sezónu odstartoval 13. ledna školní ples v budově ZŠ H. 

Salichové, jenž byl podle očekávání vyprodán už počátkem roku. O den později 

pořádal fotbalový klub SK Polanka diskotéku v Dělnickém domu, více než dvě 

stovky mládežníků se dobře bavily.  

 Další plesy se uskutečnily: SDH Polanka (Dělnický dům), Český svaz chovatelů 

(U Dluhošů), Dětský maškarní ples (Dělnický dům), Obecní ples (Dělnický dům), 

Volejbal Polanka (Dělnický dům), Myslivci (Dělnický dům), Fotbalový klub SK 

Polanka (Dělnický dům), Házená, pochování basy (Dělnický dům), Vinařský ples 

(Dělnický dům). 

ÚNOR 
 Aktivní Klub rodičů a přátel ZŠ H. Salichové uspořádal ve dvoraně školy 

v sobotu 23. 2. Dětský maškarní diskoples „Z pohádky do pohádky.“ Tradičně 

bohatý program, tombola i soutěž o nejlepší masku potěšily v aule ZŠ H. 

Salichové nejen děti, ale i jejich rodiče. 

 Konkurzní výběrové řízení na místo ředitele Základní umělecké školy H. 

Salichové, vyhlásila rada Moravskoslezského kraje 20. února. Přihlášky byly 

přijímány do 20. března. 

 Vzhledem k příznivým klimatickým podmínkám bylo dokončeno napojení 

Osady míru, tedy domů kolem ulice K vydralinám na centrální kanalizační sběrač 

na ul.1. května. Kvůli silným únorovým mrazům se však zastavilo hloubení 

stavební rýhy u firmy Holčík na ul. Za  humny. Práce pokračovaly směrem na 

Horní Polanku znovu v polovině března. 

 V noci ze 14. na 15. února došlo v ZŠ H. Salichové na ul. 1. května (stará 

škola) k havárii způsobené vodou. Kvůli nedbalosti (nezavřený kohoutek 

umyvadla) byly vyplaveny místnosti ZŠ od třetího patra až po sklep a staly se 

neobyvatelnými. Okamžitě došlo k přerušení výuky, přestěhování zařízení do 

nové školy a družiny na ul. H. Salichové. Vše se podařilo během několika dnů 

především díky obětavosti místních firem a zaměstnanců obecního úřadu. I proto 

mohla být obnovena výuka v nových prostorách od pondělí 5. března.  

 Magistrát města Ostravy, odbor ochrany životního prostředí zaslal koncem 

února na náš úřad stanovení aktivní zóny záplavového území kolem Polančice. 

Jedná se o 10, 5 km říčky a jejích přítoků od soutoku s Odrou nahoru, čili 

zahrnuje také obce Klimkovice a Olbramice. Území je kvůli možným povodním 

vyňato z veškerých stavebních a jiných aktivit. Mimo jiné je zakázáno těžit 

nerosty, zeminu a provádět povrchové úpravy, které by vedly ke zhoršování 

odtoku povrchových vod.  

  Agentura ochrany přírody a krajiny ČR, Správa CHKO Poodří a Krajské 

středisko Ostrava nabídla možnost odkupů pozemků v Národní přírodní 

rezervaci Polanská niva. Důvodem je skutečnost, že vlastnictví pozemků státem 

umožňuje lépe zajišťovat ochranu přírody tohoto území a provádět zásahy pro 

zlepšení stávající situace, kdy jsou práva majitelů omezena. Orientační cena by se 

měla pohybovat kolem 5 – 6 Kč za metr čtverečný. 

 Kateřina Tomalová z Polanky je téměř utajenou mistryni republiky 

v badmintonu. Devatenáctiletá mladá žena získala po titulu v kategorii juniorek i 



zlato mezi dospělými. Primát cennější už proto, že se rodil ne ve vyhlášeném 

sportovním středisku, ale ve skrovných prostorách Dělnického domu v naší obci.  

 BŘEZEN 
 Osmé veřejné zasedání zastupitelstva obce se uskutečnilo v sále kina 

Retrostar. Poměrně hojná účast občanů dávala najevo, že jim projednávaná témata 

nejsou lhostejná. Šlo o problémy s bývalou pískovnou, kde firma Písek Ostrava 

neplní dlouhodobě podmínky smlouvy. Zadání na rekultivaci si totiž přizpůsobila 

na skládku různých inertních odpadů. Zastupitelstvo schválilo jednomyslně podat 

návrh  na zrušení smlouvy a rozhodlo podat trestní oznámení na její porušení. 

Dalším žhavým tématem bylo řešení havárie v Základní škole na ul 1. května. 

Dne 15. února byla kvůli nedbalosti vytopená polovina školy od třetího patra po 

sklep. Velká kritika přítomných se snesla na vedení obce, že veřejnost nebyla včas 

informována o havarijním stavu, který se týkal desítek dětí a jejich rodičů. 

  Koncem března se vítalo jaro na více místech. Tradiční Putování krajem 

sněženek pořádal TJ Sokol Polanka s cestou kolem řeky Odry. Vzhledem 

k opožděnému jaru se však akce přesunula na duben.  

  Ve stejný den pozval osadní výbor Janové a Přemyšova rodiny s dětmi do bývalé 

hasičské zbrojnice na Janové k posezení nazvaném Velikonoční dílnička, při 

kterém si mohli děti s rodiči vytvořit podle svého přání některé tradiční jarní 

ozdoby. Pod zkušeným dohledem se tak rodily kraslice, pomlázky, misky z proutí 

a další ozdoby jara. 

 V sále ZUŠ ve staré škole pořádal ČZS velikonoční výstavku spojenou 

s prodejem pomlázek, proutěných a dřevěných výrobků a také malovaných 

perníčků a pomlázek. 

 Velikonoční dílničky pořádal osadní výbor Janové a Přemyšova ve 

Společenském domě na Janové 28. března. Malí i velcí si mohli vyzkoušet pletení 

pomlázek, zdobení perníčků, pletení klepáčku či zdobení kraslic. Děti i dospělí si 

odnesli jako pěkné suvenýry zaručeně ruční výrobky, často i svoje. 

  Koncem března zahájil zimní výprodej Mitex second hand. Veškeré zboží 

bylo v cenách od 10 do 20 Kč. 

DUBEN 
  Nová realitní kancelář Century 21 začala fungovat od začátku dubna v dlouho 

nevyužitém areálu bývalé Orlovny. Po několika měsících však činnost zrušila. 

  Osadní výbor na Janové a Přemyšově uspořádal v neděli 14. dubna 

loutkoherecké představení pohádky „Mášenka“ a to v prostorách Společenského 

domu. 

  Tradiční „Putování krajem sněženek“  pořádal po březnovém odkladu kvůli 

počasí Sokol Polanka v sobotu 13. dubna 2 013. 

 Televize NOVA odvysílala v pondělí 16. dubna rozsáhlý šot k problematice 

polanské pískovny. Své názory, kritické, řekl na kameru jak starosta Pavel 

Bochnia, tak několik občanů. Resumé. Firma Písek Ostrava v žádném případě 

neplní podmínky smlouvy a ta jim bude vypovězena. Do areálu totiž naváží odpad 

z celého města, jehož výše už přesáhla sto tisíc tun, přičemž domluva zněla na 

jeden jediný tisíc. Druhá strana reagovala ústy místopředsedy firmy s úsměvem a 

názorem, že mají všechna povolení v pořádku. Rozhodnout má až soud. Na okraj. 

Šel jsem přes Kraví horu a z výšky se díval na naši krásnou obec. V jejím centru 

nyní trčí obří halda, která nejen devastuje příjemný pohled na klidné místo, ale 

obtěžuje obyvatele v blízkém okolí neustále navátým prachem a po deštích i 

bahnem, který zanáší zahrádky a okolí domů. Co víc, mizí spodní voda a studně 

vysychají. 



 Jaro v Polance, tradiční nabídka skladeb dechové hudby Polanka, se uskutečnila 

v sobotu 21. dubna. Nesla se k uctění a pokloně polanského hudebníka, skladatele 

a dirigenta Mgr. Jaroslava Krále, který oslavil osmdesátiny. Zazněly jak jeho 

skladby, tak i populární melodie jiných autorů. Sál kina byl jako vždy doslova 

přeplněný. 

 ZO Českého svazu chovatelů v Polance n. O. uspořádala v sobotu 20. dubna 

jarní výstavu a stolní hodnocení králíků spojenou s jejich prodejem. Výstava byla 

k vidění tradičně v chovatelském areálu naproti restauraci U Dluhošů a setkala se 

s obvyklým zájmem chovatelů. 

 Sbírku šatstva pro charitativní účely pořádala Církev československá-husitská 

v neděli 21. a pondělí 22. dubna v prostorách svého kostela. Setkala se s velkým 

ohlasem, bylo zřejmé, že po zimě občané vyvětrali a probrali skříně, šatníky i 

nepotřebné věci z domácnosti. 

 Tradiční pálení čarodějnic proběhlo v areálu TJ Sokol Polanka v pondělí 30. 

dubna pod spojenou patronací Sokola, ZŠ, MŠ a klubu rodičů. Vystoupení 

tanečnic, malých mažoretek, imitovaný zásah hasičů, ale především velká vatra 

s opékáním špekáčků a další atrakce a občerstvení činilo z této akce vzhledem 

k zájmu dětí a rodičů jednu z dominant jara. Návštěva byla i vzhledem ke 

krásnému počasí na Sokolské louce obrovská, rodičů a především dětí se sešlo 

několik set! 

KVĚTEN 
 První májový den zahájila tradičně  Dechová hudba Polanka už ráno v osm 

hodin, aby přivítala jaro. Do poledne stihla obejít většinu obce a kde se zastavila, 

byla jako vždy přijatá přívětivě se vším všudy.  

 Tradiční turnaj házenkářských generací se uskutečnil v areálu Dělnického 

domu 1. května. Turnaj byl jako vždy vítanou příležitostí setkání házenkářských 

přátel a jejich rodin. 

  Jaro s Vackem – vystoupení dechové hudby Polanka v sále kina se uskutečnilo 

v sobotu 4. května. 

 Druhé Vítání občánků proběhlo na radnici 5. května. Přivítáno bylo pět 

miminek s rodiči i prarodiči, úsměvnou kulisu tradičně udělalo vystoupení dětí 

z mateřské školky. 

 Osadní výbor Janové a Přemyšova připravil na středu 8. května pro děti a 

rodiče procházku Pohádkovým lesem. Několik zastávek připomnělo dětem známé 

pohádkové postavy a konec pouti byl u myslivny, kde byly připraveny zábavné 

soutěže a táborák s tradičním opékáním buřtů. Počasí drželo, spokojenost 

oboustranná. 

 Přehlídka dechových hudeb Polanský džbánek, aneb „Kdyby ty muziky 

nebyly“, se uskutečnila v sobotu 25. května v areálu sokolského hřiště v Polance. 

K vidění a slyšení bylo šest dechovek z Klimkovic, Bílovce, Jistebníku, Frýdku-

Místku, Kobeřic a samozřejmě domácí Polanky, k tomu doprovodný program pro 

děti, košt moravských vín a prezentace minipivovarů. Dalších možnosti 

občerstvení nevyjímaje.  

 Dětská burza proběhla pod patronací volejbalového klubu v sále Dělnického 

domu 12. května. Výměna všeho možného z čeho už děti vyrostly, včetně 

nevyužitých sportovních potřeb a jiných hraček, přilákala tradičně řadu maminek 

s dětmi. Každý si odnesl, co potřeboval. 

 Školní kulturní a sportovní komise pořádala v závěru května dvě mimořádné 

akce. V aule ZŠ H. Salichové se v pondělí 21. 5. uskutečnil koncert jednoho 

z předních světových hráčů na mandolinu Radima Zenkla. Ve čtvrtek 24. 5. pak 



hostila restaurace Fantazie populárního bluesového a folkového zpěváka a 

kytaristu Pepu Streichla. 

 Místní organizace ČSSD pořádala v sobotu 26. května Dětský den na parkovišti 

před kinem. Skákací hrad, trampolína, balónky a sladké odměny za soutěže 

přilákaly několik desítek dětí a rodičů. 

  Poslední květnový den se kácela máj u Hospody Na Janové. Tradiční akci 

pomohlo skvělé počasí, takže posedět si v příjemném prostředí, u ohně a za zvuku 

kytar využily desítky zřetelně spokojených občanů. 

 ČERVEN                                                                                                   

„Noc kostelů“ se konala na dvou místech v Polance a to v pátek 1. června od 18 

do 22  hodin.  

 Římskokatolická farnost a MO KDU – ČSL připravila v kostele Svaté Anny 

výstavku z historie kostela, možnost výstupu na věž a vystoupení souboru 

církevní školy v Odrách Donatio. Otevřená byla i obecní kaple Nanebevzetí 

Panny Marie. 

 Husův sbor  nabídl kromě prohlídky církevních prostor také slovo k historii, 

vystoupení havířovského klarinetového kvarteta, vyprávění o Izraeli Libora 

Václavíka a záznam vyprávění adventistického kazatele Milana Moskaly o misi 

v Bangladéši. 

 V sobotu 2. 6. pořádal osadní výbor Janové a Přemyšova  Den dětí 

v prostorách restaurace Na Janové. V nabídce byla řada soutěží pro malé 

oslavence a bohatá nabídka občerstvení pro rodiče. 

 Smažení vaječiny proběhlo k všeobecné spokojenosti v areálu TJ Sokol. Děti si 

s rodiči přinesly jako vstupné dvě vajíčka, chléb a koloběžku k improvizovaným 

závodům. Překvapením byla ukázka výcviku psů, tradiční tečkou pak táborák 

s opékáním buřtů. 

 Den pro maminku pořádala ZŠ H. Salichové v úterý 5. června. K vidění byla 

práce ve výtvarných dílnách, vystoupení žáků a maminky si mohly protáhnout 

tělo   tělocvičně při cvičení pilates s Táňou Saidlovou. 

 Osmnáctý ročník házenkářského turnaje Polanka Cup se uskutečnil ve třech 

dnech a to od pátku 8. do neděle 10. června jak na fotbalovém hřišti, tak ve 

sportovní hale. Šlo o měření sil mladých házenkářů od minižáků po dorostence. 

Ještě o den dříve ve čtvrtek 7. 6. pořádala ZŠ H. Salichové Polanka Children´s 

Cup, který byl brán jako finále celoroční školní ligy v miniházené 4 + 1. Do naší 

obce seč sjelo 40 družstev z celé České republiky a Slovenska. Obřího turnaje se 

zúčastnilo přes 400 mladých sportovců, za tři dny bylo odehráno 146 utkání. 

Nejlepším klubem byl KH Ivančice, jenž si odvezl tři zlaté a jednu bronzovou 

medaili ve čtyřech kategoriích, domácí celky na stupně vítězů nedosáhly. 

 Dětský den pořádala Školská, kulturní a sportovní komise při radnici MÚ a 

házenkářského oddílu DTJ Polanka n. O. V areálu Dělnického domu byl 

připraven v sobotu 9. 6. nabitý odpolední program nejen pro děti a mládež, jenž 

byl zakončený večerní zábavou. 

O pohár starosty změřili dobrovolní hasiči síly v areálu Dělnického domu v 9. 

ročníku soutěže v sobotu 15. června. Celodenní akce na házenkářském hřišti se 

zúčastnila družstva od nejmenších po dospělé. Mezi žáky byli nejlepší mladí 

hasiči z Třebovic a Horní Lhoty. 

 Muži, ženy a veteráni si poměřili možnosti ve stejný den odpoledne v 6. ročníku 

v soutěži požárního útoku. Mezi muži si prvenství odvezla Plesná, Polančané 

skončili šestí. Nejlepší ženy byly z Bobrovníků, domácí děvčata byla hodnocena 



na 3. místě. Soutěž veteránů vyhrál Martinov, náš ambiciózní tým byl 

diskvalifikován. 

  O Polanskou hůl se bojovalo ve 13. ročníku turnaje ve florbalu, který pořádal 

Sokol Polanka. Uskutečnil se v sobotu 22. 6. v areálu TJ Sokol. 

 Základní umělecká škola uspořádala na konec školního roku ve čtvrtek 27. 6. 

Koncert učitelů. Konal se v sále ZUŠ a byl zároveň loučením s ředitelkou školy 

paní Jitkou Malíkovou, která se po dvaceti letech rozhodla ukončit své úspěšné 

působení ve funkci. Na její místo byl jmenován Mgr. Petr Kotek.  

  ČERVENEC 
  Polanská knihovna obvykle během prázdnin snížila počet výpůjčních dní za 

tří na dva, ale letos tomu bylo jinak. Stálý kalendář byl zachován, navíc v tyto dny 

byly pro děti připraveny turnaje v šipkách. A to po celý červenec a srpen. 

  Česká pošta přijímala na prázdninové měsíce brigádníky na rozvoz novin. 

Vzhledem k přísným nárokům velký zájem nebyl. 

  Rada starších Církve československé husitské pořádala k 80. výročí otevření 

Husova sboru v Polance n. O. slavnostní bohoslužbu. V sobotu 6. července ji 

sloužil olomoucký biskup Mgr. MUDr. Rudolf Göbel. Pro zájemce byl připraven 

malý pamětní almanach, součástí slavnostního dne bylo i vystoupení hudební 

skupiny Karneol z Komorní Lhotky. 

  Pravidelné očkování proti vzteklině bylo provedeno u domácích zvířat na třech 

místech naší obce. S časovými rozestupy se tak stalo v sobotu 27. července u 

hasičárny, budovy radnice a restaurace Na Janové. 

Vinotéka U Francka zvala na ochutnávku sudových piv z malých a středních 

pivovarů. Akce vypukla k večeru 27. 7. na parkovišti u nákupního střediska, 

k tanci a poslechu hrála country kapela. Tradiční košt moravských vín a 

svatoanenského vína se uskutečnil o den později v areálu nákupního střediska. 

 Tradiční Anenská pouť, čili Polanský krmáš  proběhla v neděli 28. července 

s tím, že generálka se vším všudy byla už den předtím. Podle hodnocení občanů 

tento ročník nic mimořádného nenabídl. Stánky kolem kina, poněkud prořídlý 

program na minipodiu u Základní školy. To bylo vše. 

 Krmášová výstava králíků, holubů a drůbeže se uskutečnila v sobotu 27. a 

neděli 28. července v chovatelském areálu ZO českého svazu chovatelů v Polance 

n. O. Rozšířila ji výstava mláďat králíků narozených v tomto roce. Tradičním 

zpestřením bylo kromě občerstvení také vystoupení Polanské dechovky. 

 A ještě jednou pouť. Házenkáři DTJ Polanka pořádali zábavu v areálu 

Dělnického domu v sobotu 28. 7. K tanci a poslechu hrála skupina Paradox. 

 Knihovna Polanka pořádala rovněž v rámci krmáše v neděli 28. 7. výprodej 

vyřazených knih. Zájem byl doslova obrovský, milovníci čteného projevu si 

odnášeli tituly v ceně od pěti do dvaceti korun.  

  SRPEN 
  V týdnu od 20. do 25. srpna využila slovenská reprezentace mladých fotbalistů 

do 18 let možnosti trénovat v našem fotbalovém areálu. Připravovala se na velký 

mezinárodní turnaj osmi týmů v rámci Memoriálu Václava Ježka, který se konal 

na několika stadionech v Moravskoslezském kraji.  

 Sklípek Tesera a secondhand Mitex připravily na zakončení léta v pátek 31. 

srpna odpolední soutěže a diskotéku pro děti, večer pak pro dospělé oblíbené 

caruso šou. V průběhu celého dne pak opékání špekáčků a grilované speciality. 

  Sbor dobrovolných hasičů v Polance n. O. pořádal oslavy k 120. výročí svého 

založení. Od 16. do 18. srpna 2 013 probíhaly především v areálu Dělnického 



domu, ale i prostorách hasičské zbrojnice. Bohatý program pro děti a dospělé byl 

zpestřen  i třetím setkáním obcí se jménem Polanka a na závěr i ohňostrojem. 

ZÁŘÍ 
 Tradičním úvodem babího léta bylo v pondělí 3. 9. zahájení nového školního 

roku. V Základní škole H. Salichové se dvě třídy prvňáčků se svými rodiči mohly 

dívat na uvítací program, vyšší třídy se podílely na jeho hladkém průběhu. 

Starosta Polanky Pavel Bochnia kromě jiného připomněl nejen vysokou úroveň 

výuky, ale také problémy s výstavbou kanalizace, která narušila celistvost ulice H. 

Salichové, po které děti i rodiče míří jak k ZŠ, tak sportovní hale.  

 První diskotéka s videoprojekcí se uskutečnila v Hostinci na hřišti v areálu 

fotbalového stadionu 7. září. Premiéra propadla, zájem byl minimální. 

Známé i neznámé okolí, akce aktivního Klubu důchodců v Polance se 

uskutečnila v úterý 11. září a byl o ni velký zájem. Bodejť ne, když na zastávkách 

ve Studénce, Příboře, Hukvaldech, Kozlovicích, Frýdku-Místku a Brušperku  se 

mohli senioři jak kochat přírodou, tak  i zajímavostmi jednotlivých míst včetně 

lukrativních nabídek z jiných oblastí. 

 Klub důchodců Polanka nad Odrou uspořádal také ve spolupráci s ÚMOb 

Polanka n. O. a dalšími složkami přednášku na téma „Senioři a nabídka sociální 

pomoci v Ostravě.“ Uskutečnila se v malém sále U Friedlů ve čtvrtek 20. září od 

14 hodin. Účast průměrná. 

 Loutkoherecké představení Lakomá Bára  se konalo ve Společenském domě 

na Janové v provedení divadélka Bon Bon v neděli 30. září. Zájem o podobné 

aktivity zřetelně vzrůstá. 

ŘÍJEN 
 Plánované přerušení dodávky elektřiny postihlo ve čtvrtek 4. října ulice Ve 

Svahu, Jaroslava Štorkána, Na Kopečku, Tesaříkova, Jarmily Glazarové, Gregora 

Tajovsklého a K Vydralinám.  Bylo to z důvodu nezbytné údržby distribuční 

soustavy a přerušení trvalo od 7.30 do 17 hodin. 

 Na obvyklých místech byly 10. října přistaveny kontejnery na objemný 

komunální odpad. Jako vždy byly do druhého dne doslova přeplněny a spousta 

haraburdí ještě zůstávala vedle objemných nádob. 

  Osadní výbor na Janové a Přemyšově pořádal v sobotu 12. 10. ve 

Společenském domě na Janové akci „Záhada hlavolamu.“ Pro zájemce bylo 

připraveno skládání hlavolamů, puzzlí a turnaj v pexesu. 

 V pátek 12. a v sobotu 13. října se uskutečnily volby do Zastupitelstva 

Moravskoslezského kraje v Polance n. O., Ostravě-Jih a Proskovicích. Souběžně 

se konaly i volby do Senátu Parlamentu České republiky. V Polance se volilo ve 

čtyřech okrscích a to v budově Dělnického domu, kina Retrostar, na Radnici a ve 

Společenském domě na Janové. 

 Tradiční stolní podzimní bodování králíků pořádal ZO ČSCH v Polance v 

sobotu 13. října ve svém areálu naproti restauraci U Dluhošů. Obvyklou nabídku 

fešáckých ušáků zpestřila nabídka výrobků z domácí zabijačky, takže zájem byl 

tentokrát zřetelně vyšší. 

  Na Den otevřených dveří pozvala ZŠ H.Salichové spolu s mateřskou školou 

Malostranská a MO  Polanka n. O. všechny občany, kteří měli možnost 

prohlédnout si prostory škol po rekonstrukci a jejich vybavení sloužící k výuce a 

volnočasovým aktivitám. Ředitelé škol a další učitelští pracovníci odpovídali 

rovněž na řadu otázek. Akce určitě zklidnila atmosféru kolem škol, která vznikla 

po změnách po vytopení „Staré školy.“ 



  Tradiční setkání jubilantů, kteří oslavili 70 a více let se uskutečnilo U Friedlů 

18. října. Příjemnou atmosféru osvěžili Polanští písnikáři. 

 Na podzim, když kvetou jiřiny… Pořad dechové hudby Polanka s věncem  

známých a populárních melodií předznamenal nástup zimy v sobotu 27. října 

tradičně v sále kina a opět před plným hledištěm. Spolu se svými zpěváky naladila 

naše dechovka některé tváře poznamenané starostmi kolem Vánoc znovu 

k úsměvu. 

 Jede jede mašinka, to byl první ročník  výstavy jinak nazvaný Víkend s vláčky. 

Pořádal ho aktivní Osadní výbor na Janové a Přemyšově spolu s Klubem přátel 

železniční dopravy. Bylo to ve Společenském domě na Janové 27. a 28. října mezi 

9. a 17. hodinou, rodičů a dětí bylo přeplno.  

 Krajská hygienická stanice v Ostravě varovala všechny občany, včetně našich, 

aby nekonzumovali alkoholické nápoje z neověřených zdrojů. Závadný 

metylalkohol namíchaný do podivných směsí již způsobil desítky úmrtí a počet 

obětí ještě není konečný. 

LISTOPAD 

  Církev Československá husitská v Polance n. O. uspořádala společnou 

modlitbu za zesnulé. Na místním hřbitově se v sobotu 2. 11. uskutečnila v místě U 

kříže od 15 hodin. 

 Lampiónový průvod zvaný „Polanské světélkování“ se vydal na cestu od 

parkoviště u Atlasu směrem k ZŠ H. Salichové ve čtvrtek 7. listopadu. S  

patronací Klubu rodičů a přátel Základní školy se několik desítek dětí a rodičů 

vydalo po ulici Za humny ke svému cíli, kde na ně v jídelně školy čekalo sladké 

občerstvení. 

  Jesličky U slunečnice  pořádaly burzu a prodej dětského oblečení a dětských 

potřeb. Výkup byl 18. listopadu, prodej pak 19. a 20. 11. 

PROSINEC 
 Slavnostní rozsvícení vánočního stromu před budovou polanské radnice se 

uskutečnilo za velkého zájmu občanů v pondělí 2. prosince. Téměř patnáct metrů 

vysoký smrk se kolem 17. 30 zabarvil do modrobíla a téměř čtyřem stovkám 

občanů a dětí zahrála na vánoční notu i Polanská dechovka. K vidění byl rovněž 

doprovodný kulturní program dětí z MŠ a teplé občerstvení pro malé i velké přišlo 

v poměrně vlídném počasí náramně vhod.   

 Folková skupina Nezmaři oslavila v naší obci pětatřicet let od vzniku svého 

založení. Soubor hrající stále ve stejném složení k nám zavítal ve čtvrtek 5. 

prosince a zaplnil sál kina Retrostar. Ten byl plný také druhý den dopoledne, kdy 

Nezmaři vystoupili s písničkovým pásmem pro školní mládež.  

 První okružní jízdu s párem koní absolvovali Mikuláš, Anděl a Čert po 

domluvených místech v úvodní mikulášské nadílce v pátek 6. prosince. Asi 

největší zájem byl v Hospůdce na fotbalovém hřišti, kde dětem, rodičům i 

babičkám s dědy téměř nestačily židle.  

  Poslední Vítání občánků v roce 2 013 proběhlo 7. prosince v obřadní síni 

radnice. Zúčastnilo se ho pět maminek se svými miláčky a za hojné podpory 

rodinných příslušníků. K příjemné atmosféře přispěla vystoupení dětí z MŠ a žáků 

ZUŠ. 

 Už první ročník měl úspěch, proto se letos potřetí pokračovalo vánoční 

výstavou a řemeslným jarmarkem. Pod záštitou Českého zahrádkářského svazu 

v Polance byly v sobotu 7. a neděli 8. 12. v prostorách ZUŠ k vidění a především 

k nakoupení zajímavé rukodělné a řemeslné výrobky našich dětí i spoluobčanů. 

Keramika, perníčky, koláčky šly na odbyt. K tomu se přidali zahrádkáři s částí 



letošní sklizně a korunou byla i nabídka z vinotéky U Francka. Zájem byl opravdu 

velký. 

  Polanský školák Daniel Korčák vyhrál ve 42. ročníku Mezinárodní soutěže 

Světové poštovní unie v psaní dopisů. Jeho článek „Dopis Odře“ v celosvětovém 

měříku vyhrál a byl po zásluze oceněn. Kromě vyhlášení výsledků ve švýcarském 

Bernu také na polanské radnici, kde dostal ocenění za skvělou reprezentaci naší 

obce. 

  Fotbalový turnaj Charitas Cup  nahradil tradiční Bonver Cup, ale na kvalitě 

mu to neubralo. Na celodenním turnaji v sobotu 7. 12. ve sportovní hale v Polance 

se představilo čtrnáct celků sice s často podivnými názvy, ale s fotbalisty na 

solidní úrovni, kteří si přišli zpestřit předvánoční čas. Ve finále porazil tým FKSK 

Uličníci   Hospodu na hřišti 3:2. 

  Mikulášskou nadílku pořádal v sobotu 7. prosince Klub rodičů a přátel ZŠ H. 

Salichové spolu se školskou a kulturní komisí naší radnice a házenkářským 

oddílem DTJ Polanka. Zábavné odpoledne pro děti a rodiče začalo v 15 hodin 

v aule ZŠ a trvalo do pozdního večera. 

  Obchod Polavina začal od 9. prosince s výprodejem pánských a dámských 

bund, dalšího textilu, zimních bot a kosmetiky. 

 Tradiční vánoční vytrubování pod názvem „Když sněží…“ nabídla Polanská 

dechovka v sobotu 14. prosince v prostorách kina Retrostar. Bylo zároveň 

posledním vystoupením v roli dirigenta, skladatele a bývalého kronikáře Jaroslava 

Krále, který po padesáti letech předal taktovku mladším. Jako vždy bylo plno. 

 Vánoční koncert folklórního souboru Šmykňa z Ostravy pod názvem „A na 

vašim stole“ se uskutečnil v kině Retrostar v pondělí 16. 12. 

  Konec roku 2 013 završil Klub rodičů a přátel ZŠ H. Salichové dvěma akcemi. 

Ve spolupráci se ZŠ proběhlo v listopadu adventní zastavení, při kterém se 

vyráběly vánoční ozdoby, přáníčka, ale nově i adventní věnce. 

  Prosincovou akcí byla Mikulášská nadílka, už tradiční obdarovávání hodných 

dítek, ale strach šel i z osvědčené trojice Mikuláše, čerta či anděla. Aula školy 

byla plná veselí. 

     

               22. ZÁVĚREČNÉ SLOVO STAROSTY 

Jako vždy dáváme na závěr roční statistiky o dění v naší obci poslední slovo 

starostovi Polanky nad Odrou Pavlu Bochniovi. 
„Vážení spoluobčané.  

Před několika týdny jsme vstoupili do nového roku 2 014. V prvé řadě mi proto 

dovolte, abych Vám do něj popřál za sebe i své spolupracovníky hodně štěstí, zdraví 

a pohody v osobním i pracovním životě. Ohlédnu-li se za uplynulým rokem 2 013 

očima starosty naší obce, musím konstatovat, že jej považuji za hektický, ale úspěšný. 

Povedlo se dokončit velké investiční záměry, jako byla kanalizace nebo síť chodníků, 

uspěli jsme v dotačních programech, díky nimž jsme mohli zateplit školní budovy 

nebo zahájit ozelenění hřbitova a zbyly nám síly i na řešení oprav či havarijních 

situací, kterým jsme museli čelit. Snažili jsme se nezapomenout ani na přípravu 

koncepce dalšího rozvoje naší obce a věcná atmosféra na pracovních jednáních 

zastupitelstva k této otázce byla příslibem, že připravované záměry budou kvalitní a 

s potřebnou podporou.  

Rozvoj Polanky samozřejmě nezajišťují jen investice nebo opravy z veřejných 

prostředků. Naše obec vzkvétá i díky úsilí, s jakým se většina Polančanů věnuje 

zvelebování svých domovů i jejich okolí.  

Obrovský respekt a uznání si také zaslouží řada našich spoluobčanů, kteří zajišťují 

chod různých oddílů a spolků, organizují plesy, koncerty, cesty přes pohádkové a 



strašidelné lesy, promítání kina či divadelní představení, pořádají besídky, turnaje, 

dětské dny, pálení čarodějnic, výstavy, zájezdy a mnoho dalších a dalších akcí. Jsem 

proto přesvědčen, že ani v letošním roce nezůstaneme pozadu.  

Dokončíme již rozpracované akce z minulých let a víme, že část připravených 

návrhů, plánů a představ můžeme realizovat na základě schváleného rozpočtu. Osud 

dalších sice zatím bude záležet na dostupnosti zdrojů mimo rozpočet Polanky nad 

Odrou, ale věřím, že můžeme uspět i zde.  

Nepochybuji ani o dalším bohatém společenském, kulturním a sportovním dění, k 

němuž určitě výrazně přispěje i chystané znovuotevření rekonstruovaného 

Dělnického domu. Zdá se mi, že je poměrně dost důvodů, proč se před sebe dívat s 

optimismem a přál bych nám všem, abychom na konci roku 2 014 mohli konstatovat, 

že toto očekávání bylo naplněno.“ 

                                                                                                                  Pavel Bochnia, starosta 

 

 

 

 

 

   

 


